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Дзякуй за тое, што Вы прачыталі гэты нумар. Адгукніцеся, калі ў Вас ёсць заўвагі, 
меркаванні, прапановы. Тэл. (8 017) 328 68 71 

Да ўвагі!
Õòî õî÷à íàáûâàöü ãàçåòó 
¢ îô³ñå ðýäàêöû³ — ÷àêàåì! ОФИЦИАЛЬНО

ЗА ПРАХАДНОЙ

ГАЗЕТА – чЫТАчЫ

ЛІСТ З РЭДАКЦЫІ

Хто і як працуе падчас пандэміі?
Пандэмія каранавіруса, што разыгралася ў свеце, не толькі вялікая медыцынская, сацыяльная і псіхалагічная праблема. Гэта яшчэ і эканамічнае выпрабаванне. 
МВФ прадказвае спад ва ўсім свеце. У Беларусі, у прыватнасці, падзенне валавога ўнутранага прадукту можа  дасягнуць сёлета 6%. Белстат тым часам падае, 

што за першы квартал ВУП у краіне знізіўся толькі на 0,3% у параўнанні з мінулым годам.
«Народная Воля» пацікавілася, ці паўплывала пандэмія каранавіруса на працу прадпрыемстваў. Адмыслова выбіраліся прадпрыемствы, 

якія адносяцца да розных галін нацыянальнай эканомікі.

«Злая 
  слепата»
Артыкул з такой назвай быў надрукаваны 

ў «Народнай Волі» за 14 красавіка. Як і чакалася, ён 
выклікаў шалёны рэзананс. Як жа: газета не выклю-
чае, што праз нейкі час кампанія «АйПаўэр» зможа 
запусціць у эксплуатацыю акумулятарны завод, які пабу-
даваны непадалёку ад Брэста. Логіка выдання жалезная: 
прадпрыемства ўзведзена, як было напісана, з іголачкі, 
маецца станоўчае заключэнне дзяржаўнай экспер-
тызы, такая ж выснова ўтрымліваецца і ў дакуменце 
«Галоўдзяржбудэкспертызы», засталося падпісаць апошні 
акт – і завод выходзіць на тэхналагічныя выпрабаванні 
абсталявання, сістэм водазабеспячэння, каналізацыі і 
іншых вытворча-тэхнічных і дапаможных вузлоў.

Можна гадамі «карміць галубоў» на цэнтраль-
най плошчы Брэста, але праціўнікам акумулятарна-
га завода трэба зразумець адно: верх павінны браць 
не эмоцыі, не чыісьці асабістыя інтарэсы, а здаровы 
сэнс, падмацаваны неабвержнымі фактамі. Сотні тысяч 
мінчан жывуць у раёнах трактарнага, аўтамабільнага, 
шарыкападшыпнікавага, рэсорнага і іншых заводаў; 
суседства з прамысловымі гігантамі, якія, вядома, маюць 
і шкодныя вытворчасці, безумоўна, не вельмі іх радуе, 
але ж яны не мітынгуюць, не перакрываюць прахадныя, 
патрабуючы закрыцця, скажам, таго ж МТЗ. Галоўнае 
– заводы павінны прымаць усе неабходныя захады для 
таго, каб не наносіць шкоды як здароўю людзей, так і 
навакольнаму прыроднаму асяроддзю.

Калі менавіта гэтага больш за два гады дабіваюцца 
брэсцкія актывісты, то – сцяг ім у рукі. І «Народная 
Воля», не падліваючы алею ў агонь, у прынцыпе, выказ-
вала такую ж пазіцыю. І трэба спадзявацца, што хутка 
высокія дзяржаўныя ўстановы, якія нясуць адказнасць 
і перад законам, і перад грамадскасцю, дадуць «зялё-
нае святло» на запуск завода, пасля чаго застанецца 
толькі чакаць высакаякаснай і неабходнай для айчын-
най эканомікі прадукцыі, паступлення ў бюджэт нема-
лых падаткаў, высокіх заробкаў вялікай колькасці лю-
дзей. Усе – і кампанія «АйПаўэр», і мясцовыя ўлады, і 
ініцыятыўная частка насельніцтва – прыклалі нямала 
намаганняў, каб неабходнае для краіны прадпрыемства 
ўсё ж запрацавала.

Шчыра кажучы, у нейкай ступені незразумелымі 
выглядаюць у апошнія дні паводзіны старшыні Брэсцкага 
аблвыканкама А.Ліса. Калі вырашалася пытанне аб 
выдзяленні з інвестыцыйнага фонду ААТ «АйПаўэр» 
5,7 мільёна рублёў, ён займаў менавіта гэтую пасаду. І 
без яго ўхвалення кампанія не мела б ніякай дапамогі ад 
дзяржавы. Дзіўна, што А.Ліс цяпер ва ўльтыматыўнай 
форме запатрабаваў: тэрмінова вяртайце ўсе атрыма-
ныя некалі грошы ў казну. Усё, што было на рахунку 
ААТ «АйПаўэр», выграблі ў адначассе. Зараз кіраўніцтва 
кампаніі дамагаецца разблакіроўкі рахунка і просіць даз-
волу на паэтапны разлік з аблвыканкамам. Іншага выйс-
ця няма – нельга ж паралізаваць усю дзейнасць кампаніі.

Такі штрых. Чамусьці брэсцкія начальнікі не згадва-
юць, што грошы з інвестыцыйнага фонду выдзяляліся 
мэтанакіравана – для набыцця абсталявання. У вызнача-
ныя тэрміны яно не проста было закуплена, а да апошняй 
дэталькі зманціравана, гатова хоць заўтра ўключыцца ў 
работу. Дык з чым звязана грашовая ліхаманка?

Дарэчы, не магу не звярнуць увагу на такую 
акалічнасць. Калі некалі ААТ «АйПаўэр» звярнула-
ся да брэсцкіх улад з просьбай выдзеліць участак пад 
будаўніцтва акумулятарнага завода, то не ўзнікала ніякіх 
праблем. Аператыўна вырашыліся ўсе арганізацыйныя 
пытанні і, як бачыце, у высокіх абласных чыноўнікаў 
нават знайшліся грошы для аказання пэўнай дапамогі. 
Чаму цяпер такі рэзкі паварот на 180 градусаў? Дзе зары-
ты сабака?

Паколькі я ўзяўся за пяро, то заадно публічна адкажу 
тым апанентам «Народнай Волі», якія пасля з’яўлення 
артыкула «Злая слепата» накінуліся на выданне з самымі 
бруднымі выпадамі. Аказваецца, ёсць асобы, якія нават 
паверыць не могуць у тое, што за выхад у свет згаданай 
публікацыі ні рэдакцыі, ні мне, галоўнаму рэдактару, 
ніхто не заплаціў і капейкі. Што ж, кожны мерае па сабе. 
А ў нас, народавольцаў, ёсць прынцып: праўда не прада-
ецца і не купляецца. А калі нехта лічыць, што ў матэры-
яле ўтрымліваецца неаб’ектыўная інфармацыя, – выкла-
дайце на стол пераканаўчыя факты. З любым апанентам 
можам сустрэцца ў судзе, калі не знойдзем паразумення 
ў дыскусіі на старонках газеты.

І яшчэ некалькі слоў хамаватым нядобразычліўцам. 
Не трэба мяне, заснавальніка, выдаўца і галоўнага 
рэдактара газеты «Народная Воля», палохаць у 
інтэрнэт-прасторы тым, што з-за з’яўлення артыкула  
«Злая слепата» ад выдання адмовяцца многія чытачы. 
Тыя, хто з намі вось ужо амаль дваццаць пяць гадоў, 
не адмовяцца. Я выдаю газету для тых людзей, каму 
патрэбна ПраЎДа, і яны гэта цэняць, а тыя, у каго 
свярбяць рукі ад фейкавых скандалаў, не былі нашымі 
сябрамі і не будуць.

Іосіф СЯРЭДЗІЧ,
заснавальнік, выдавец 

і галоўны рэдактар 
газеты «Народная Воля».

«Народная Воля» – за ПРАЎДУ!
Далучайцеся да нас!

Так, «Народная Воля» не з’яўляецца 
рупарам ні ўлад, ні апазіцыі, ні 
фінансавых алігархаў, ні…

Для «Народнай Волі» няма нічога 
больш важнага, чым змагацца за 
ПраЎДу.

Нялёгкая гэта справа, асабліва ў 
сённяшні час, калі розныя інтэрнэт-
тэхналогіі далі разгул усялякім бруд-
ным фейкам. Але «Народная Воля» 
бараніла і бароніць толькі ПраЎДу.

Усяго некалькі дзён застало-
ся, каб падпісацца на «Народную 
Волю» на май-чэрвень. Мы звяр-
таемся з просьбай да нашых сталых 
чытачоў: дапамажыце далучыцца да 
«Народнай Волі» сваім сябрам, сусе-
дзям, саслужыўцам, якія дагэтуль не 

з’яўляліся яе падпісчыкамі. Нагадайце 
ім, што аформіць падпіску мож-
на ў любым паштовым аддзяленні 
ці ў спецыялізаваным пункце 
«Белсаюздруку».

Можна аформіць падпіску на 
«Народную Волю» і не выходзячы 
з дома. Для гэтага трэба на сайце 
belpressa.by запоўніць падпісны бланк 
і зрабіць аплату праз сістэму Webpay 
банкаўскай карткай ці праз сістэму 
«расчет» (аріП). У апошнім выпадку 
неабходна выбраць пункт «система 
«расчет» (ерИП)» – «смИ» – «Н» 
– «Народная Воля» – «Подписка». 
Для аплаты трэба ўвесці нумар рахун-
ка, атрыманага на сайце belpressa.by. 
Зрабіце плацеж.

Хто за ПРАЎДУ – той з намі!
Рэдакцыя газеты «Народная Воля».

«И мысли не было спасать экономику, спасали людей»
Рудый об опыте Китая в борьбе с коронавирусом

ААТ «Мазырскі НПЗ»
«Наш завод зараз працуе ў 

аптымальным тэхналагічным 
рэжыме. Выпускаем поўны 
асартымент таварнай 
прадукцыі, якая адпавядае 
міжнародным стандартам 
якасці», – тлумачыць сітуацыю 
намеснік генеральнага 
дырэктара акцыянернага 
таварыства на ідэалогіі, 
персанале і сацыяльным 
развіцці МНПЗ Генадзь 
Цецярук.

За першы квартал 
прадпрыемства перапрацавала 
толькі каля паўтара мільёна 
тон нафты. З прычыны 
недахопу сыравіны сутачная 
загрузка ў першыя месяцы 
года складала ўсяго 16 тысяч 
тон. У гэтыя красавіцкія дні 
завод перарабляе ўжо па 28 
тысяч тон нафты за суткі. Гэта 
звычайная загрузка завода.

Сітуацыя змянілася ў 
лепшы бок пасля таго, як у 
сярэдзіне сакавіка 250 тысяч 
тон азербайджанскай нафты 
з трох танкераў у Адэсе 
паступілі праз нафтаправод 
у Мазыр. На тое была 
дамоўленасць канцэрна 
«Белнафтахім» з Дзяржаўнай 
нафтавай кампаніяй 
Азербайджана (Socar Trading). 
Цяпер пастаўкі нафты ідуць 
таксама і з Расіі – праз 
нафтаправод «Дружба».

Паводле слоў Генадзя 
Цецерука, яшчэ ў сакавіку 
прадпрыемства закупіла па 
10 шматразовых масак для 

кожнага супрацоўніка, каб 
людзі маглі засцерагацца 
ад небяспечных вірусаў і 
на працы, і ў грамадскіх 
месцах. Паўсюдна ў 
вытворчых падраздзяленнях 
акцыянернага таварыства 
маюцца антысептыкі.

Адначасова на заводзе 
пастараліся развесці 
вытворчыя патокі працаўнікоў 
– каб рабочыя і спецыялісты 
менш сутыкаліся разам пры 
перазменках ці ў любых іншых 
абставінах, то адпаведна і 
рызыкі будзе менш нарвацца 
на інфекцыю.

Змяніўся ў сувязі з 
пандэміяй і рэжым працы 

трамвайнага ўпраўлення. 
З трэцяга красавіка 
арганізаваны дадатковыя 
рэйсы трамваяў з горада 
на завод – тры раніцай і 
столькі ж вечарам. Разлік 
на тое, што напаўняльнасць 
вагонаў меншая, а значыць, 
нафт аперапрацоў шчыкам 
можна трымаць большую 
дыстанцыю адзін ад аднаго. 
Рэгулярна праводзіцца 
дэзінфекцыя вагонаў.

На НПЗ працуе звыш 5 
тысяч чалавек. Да велікодных 
святаў, паводле сцвярджэння 
намесніка генеральнага 
дырэктара, у калектыве не 
было нейкіх надзвычайных 

здарэнняў, выкліканых 
каранавіруснай інфекцыяй.

Беларускі 
металургічны завод

На БМЗ у Жлобіне, паводле 
інфармацыі прэс-сакратара 
прадпрыемства аляксандра 
алесіка, часова адменены 
масавыя мерапрыемствы. 
Паўсюдна ў месцах агульнага 
карыстання ўсталяваны 
дазатары з антысептыкам. У два 
патокі стала працаваць медыка-
санітарная служба завода.

Ва ўсіх кіроўцаў, якія 
прыязджаюць на загрузку 
прадукцыі, абавязкова 

вымяраюць тэмпературу, 
і толькі пасля гэтага яны 
трапляюць на тэрыторыю 
прадпрыемства. Супрацоўнікі 
БМЗ, якія заняты на адгрузцы 
і кантактуюць з кіроўцамі, 
захоўваюць масачны рэжым.

Спіс ахоўных мерапры-
емстваў па прафілактыцы 
каранавіруса на заводзе 
даволі вялікі, і ён пастаянна 
папаўняецца новымі пунктамі.

Металлургічны завод – 
буйны экспарцёр, адначасна ён 
сам імпартуе шмат сыравіны 
і матэрыялаў. Нягледзячы 
на новыя выклікі часу, сярод 
якіх і пандэмія каранавіруса, 
кіраўніцтву ўдаецца аператыўна 
вырашаць надзённыя 
праблемы і забяспечваць 
устойлівую працу калектыву 
прадпрыемства ў аптымальным 
рэжыме.

Асноўныя вытворчыя 
паказчыкі БМЗ за першы квартал 
– на ўзроўні адпаведнага перыяду 
мінулага года. Па некаторых 
назіраецца рост. Выпушчана 
амаль 700 тысяч тон сталі, 635 
тысяч тон пракату, 26 тысяч тон 
труб, 94 тысячы тон металакорду, 
бранзаванага дроту. Больш як 
85 працэнтаў вырабленай на 
заводзе прадукцыі рэалізавана на 
экспарт. Спажыўцамі яе сталі 45 
краін свету.

ААТ «Калінкавіцкі 
мясакамбінат»

Камбінат у Калінкавічах 
на рынку мясапрадуктаў 

існуе 90 гадоў – сёлета ў яго 
юбілей. Гэта буйнейшае на 
Гомельшчыне прадпрыем-
ства гэтай галіны. Тут пера-
рабляюць за суткі да 120 
тон ялавічыны і свініны. 
Стаўку ў калектыве зрабілі 
на тэхнічнае пераўзбраенне, 
без якога няма руху наперад. 
Немагчыма без абнаўлення 
палепшыць ўмовы пра-
цы, побыту і адпачынку 
працаўнікоў.

За апошнія тры гады на 
мясакамбінаце рэканструявалі 
ўбойны цэх, дзе начальнікам 
плённа працуе алена лобах. 
Закупілі нямецкае абсталя-
ванне ў каўбасны цэх – яго 
паспяхова асвоілі працаўнікі 
цэха пад кіраўніцтвам Наталлі 
Дуброўскай.

Зараз вядзецца рэкан-
струкцыя халадзільніка. 
Больш разнастайным стаў 
асартымент прадукцыі. Ухіл 
зроблены на вырабы на асно-
ве традыцыйнай народнай 
рэцэптуры, якія вызнача-
юцца арыгінальным смакам 
і выпускаюцца пад брэндам 
«Вялікае княства». Тут сыра-
вяленая «Дзедаўская заку-
ска», «Закуска вясковая», 
«Паляндвіца», далікатэсы 
«Сялінскі», «Панскі», салямі 
« В е н е ц ы я н с к а я - л ю к с » , 
сасіскі і сардэлькі, кансервы, 
пельмені, цэлая гама мяс-
ных прадуктаў з ялавічыны, 
свініны і птушкі. Вырабляе 
камбінат студзені і паштэты. 

(Заканчэнне на 3-й стар.)

ИЗ ПЕРВЫХ УСТ

Китай победил быстро и 
малыми жертвами. Как?

– Опыт Китая в самых 
разных областях традици-
онно весьма востребован 
в беларуси, но с пандемией 
вопрос особый. Она в Китае 
началась, достаточно быстро 
закончилась, но вопросы 
остались. Про заблокирован-
ный жестким карантином 
ухань известно, а что проис-
ходило в Пекине? И как на 
это реагировали люди?

– Мы смотрим на Китай 

через свои стереотипы. Видим 
то, что хотим увидеть. Да, 
Китай не сразу понял, что 
происходит. Был первым. 
Но потом сориентировался. 
Изменился до неузнаваемости 
и победил быстрее и с мень-
шими жертвами. Как?

Во-первых, передал полно-
мочия на места. Власти горо-
дов сами принимали решения 
закрывать дорогу или насе-
ленный пункт на карантин, а 
школы и университеты – когда 
отменять учебу. Если резуль-

тата не было и число зараз-
ившихся росло, то Пекин при-
нимал кадровое решение и 
менял местного руководителя.

Во-вторых, общество само-
организовалось. Возникли 
местные дружины, блокирую-
щие свои деревни. Бизнес бро-
сился по миру закупать маски. 
Оказывали помощь неправи-
тельственные организации, 
в том числе международные. 
Даже белорусский самолет с 
гуманитарной помощью китай-
ские власти сперва не знали, 
как оформить, а груз принима-
ла частная компания, которая 
отправила его в Ухань.

В-третьих, Китай воору-
жился ИТ. Были мобильные 
приложения, в которых отме-
чались заболевшие, их контак-
ты, и каждый видел, от кого 
следует дистанцироваться. 

(Окончание на 2-й стр.)

Самый известный экономист и идейный вдохновитель либе-
ралов-реформаторов, экс-посол Беларуси в Китае и экс-советник 
президента Беларуси Кирилл Рудый оставил госслужбу, став 
независимым директором инвестиционной онлайн-платформы 
Finstore.by, проекта Банка БелВЭБ. О том, как Китаю удалось 
быстро победить эпидемию, какие Беларуси нужны чиновники 
и почему и сейчас китайские компании в Беларуси ежеднев-
но отчитываются на родину не о выручке, а о температуре 
работников, рассказал Кирилл Рудый.

Больше шести тысяч 
человек с коронавирусом!

По данным на 20 апреля в Беларуси выздоровели и выписаны 514 пациентов, 
у которых ранее был подтвержен диагноз COVID-19.

Вот какую статистику 
вчера во второй половине 
дня обнародовал Минздрав: 
«С начала февраля в Беларуси 
проведено 102 тысяч 556 
тестов на коронавирусную 
инфекцию. В круглосуточном 
режиме специалисты лабо-
раторий, которые открыты 
как в республиканских науч-
но-практических центрах 
и в центрах гигиены, эпиде-
миологии и общественного 
здоровья, так и в частных 
медицинских центрах про-

водят проверку тестов на 
COVID-19. На этой неделе 
начинается внедрение экс-
пресс-тестов в амбулатор-
ном и стационарном звене.

На утро субботы (18 апре-
ля) было зарегистрировано 518 
новых случаев, на утро вос-
кресенья (19 апреля) – 510, за 
последние сутки – 457.

Всего, по данным на 20 
апреля, зарегистрировано 6264 
положительных теста на 
COVID-19: в Брестской обла-
сти – 185, Витебской – 1504, 

Гомельской – 322, Гродненской 
– 176, Минской – 789, 
Могилевской – 265, Минске – 
3023.

Выписаны по выздоровле-
нию – 514 человек.

В особом внимании специ-
алистов, в связи с тяжестью 
заболевания, нуждаются 92 
человека. 

Умер 51 пациент с рядом 
хронических заболеваний с 
выявленной коронавирусной 
инфекцией».

Вера ВИР.
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ЭКАНОМІКА

(Окончание. Начало на 1-й стр.)
Давали одно разреше-

ние на семью для оплаты 
через WeChat, чтобы в мага-
зин шел только один человек. 
Сканировали QR-коды при 
входе в здания, чтобы знать 
маршрут человека. Постоянно 
измеряли температуру.

Сегодня, похоже, Россия 
использует китайский опыт.

– Когда в посольстве 
беларуси в Пекине надели 
маски, завели санитайзеры? 
Как организовывали эвакуа-
цию?

– В посольстве отреагиро-
вали сразу, как узнали. Не про-
живающим в посольстве мож-
но было не ходить на работу, 
коллеги из Минска купили и 
передали нам маски.

Тогда мы занимались эва-
куацией граждан. Спасибо, 
помогли казахи. Хотя мы пла-
нировали из некоторых горо-
дов даже машинами вывозить. 
Правда, сразу многие наши 
граждане не выходили даже 
на связь. Через их интервью и 
соцсети мы сами нашли мно-
гих. Не все понимали, зачем 
уезжать. Отказывались. Тогда 
пустили информацию в СМИ, 
надеясь, что родственники 
прочитают и окажут давление. 
Порой так и получалось.

– Что из китайского опы-
та стоило бы использовать в 
беларуси?

– В Китае во время корона-
вируса был такой лозунг «Верь 
науке!». Начинается все с того, 
во что мы верим. Так и отно-
симся, так и действуем. Такие 
и результаты.

– Официальной статисти-
ке по заболевшим, умершим, 
протестированным в Китае 
верят?

– Другой нет. Да и как мож-
но придираться к китайской 
статистике, если поначалу 
и тестов не было, и вирус не 
определен был? Все в первый 
раз. Думаю, власти Китая сразу 
сами точно не знали. Боролись 
с неизвестностью. Главное – 
выжить.

Разговоры о политике, эко-
номике тогда были просто неу-
местны и бесчеловечны. Даже 
сейчас китайские компании, 
которые работают в Беларуси, 
ежедневно отчитываются в 
Китай не о своей выручке, а 
о температуре своих работни-
ков, прикладывая фотографии 
градусников.

– а вообще важно, верят 
властям или не верят? В кон-
це концов, сейчас источников 
информации много, можно и 
без указания властей дистан-
цироваться, экипироваться, 
изолироваться…

– В чрезвычайных ситуа-
циях все смотрят на власть. 
Там вся информация, компе-
тенция, ресурсы. До выступле-
ния в СМИ Си Цзиньпина 20 
января 2020 года мы в посоль-
стве проводили встречи с 
делегациями из Уханя. Потом 
за день все поменялось.

Конечно, можно без указа-

ний властей делать по-своему. 
Но так, кажется, будет дольше, 
если по улицам будут другие 
ходить и разносить вирус. Это 
вызов не отдельному челове-
ку, а среде обитания, обществу. 
Китайцы сплотились и побе-
дили.

– сейчас, когда многие 
страны уже прикидывают мас-
штабы падения экономики, все 
тоже ориентируются на Китай. 
ВВП Китая в первом кварта-
ле упал на 6,8%. Кто-то ожи-
дал большего падения, кто-то 
меньшего. На ваш взгляд, это 
много или мало?

– Повторю: в Китае тогда 
и мысли не было о спасении 
экономики, спасали людей. 
Сейчас посчитали первый 
квартал: да, падение 6,8%. Но в 
годовом выражении это озна-
чает, что прирост сократится с 
6,1% в прошлом году до 2−3% 
в этом, а в ближайшие три года 
среднегодовой темп составит 
3−5%.

Если в годовом исчислении 
упадут США и ЕС, то Китай 
будет вытягивать мировую 
экономику. Поэтому это ско-
рее не падение, а замедление. 
Пока китайцы продолжают 
свои реформы и открываются, 
они не упадут.

– Ваша оценка: это доро-
го за ту траекторию заболев-
ших, с которой прошел эпи-
демию Китай?

– Оценивать свою жизнь, 
или вашу, или чье-либо здоро-
вье в доходах других людей не 
буду. Сейчас главное не забо-
леть, потом все остальное.

– Завершим китайскую 
тему анонсом последней 
части вашей трилогии, кото-
рая выйдет в июле под назва-
нием «Непохожие». совсем 
непохожие?

– Это одновременно моно-
графия, практическое посо-
бие и мемуары (пока в памяти 
свежо). «Непохожие», потому 
что когда-то китайцы были 
похожими на нас. Но они 
пошли дальше. Изменился 
уровень, качество жизни, цен-
ности. Теперь они непохожие. 
Сходства есть, и читатель сам 
их найдет. В усилившейся цен-
трализации власти, в постоян-
стве борьбы с коррупцией, в 
отношении к СССР и ином. 
Но отличий уже все больше. У 
каждого свои правила и взгля-
ды. Отсюда, кстати, и пробле-
мы по некоторым проектам.

– И чем именно и где боль-
ше всего непохожие?

– Оставлю интригу. В 
книге этому посвящена глава 
«Железные братья». Там опи-
сываются отличия не только 
на основе наблюдений, но и 
сравнений белорусов и китай-
цев по Всемирному обзору 
ценностей.

Приведу жизненный при-
мер нашей непохожести. 
Был такой случай, когда воз-
ле нашего посольства жите-
ли соседнего дома парковали 
машины. Мы пожаловались в 
полицию. Никакой реакции. 

Тогда на одной из встреч с 
замминистра общественной 
безопасности Китая я поднял 
этот вопрос. Через пару дней 
приехали полицейские с эваку-
атором. Но! На улицу вышли 
местные жители и отогнали 
полицейских от своих машин 
(!!!). Через пару месяцев уже 
на встрече с китайским мини-
стром общественной безопас-
ности я вновь напомнил про 
свой вопрос. На этот раз на 
нашей улице установили видео- 
камеры и приварили столби-
ки, чтобы не парковались. Для 
меня это непохожая на нас 
история: от реакции полиции 
до реакции людей и решения с 
помощью ИТ.

– Кстати, почему трило-
гия? Не замахнуться ли на 
пятикнижие, к примеру?

– «Финансовая диета» – 
про экономику. «Потому что 
так решили мы» – про соци-
ологию. «Непохожие» – про 
политику. Последняя, надеюсь, 
покажет, что решения вну-
тренних проблем в экономике 
надо искать не вовне, а внутри, 
в том числе по предложенным 
в первых двух книгах рецеп-
там. Такой вот цикл.

И каждая книга выходит 
под стрессом. Первая – после 
падения белорусской экономи-
ки (была какая-то ответствен-
ность за это). Вторая – после 
смерти отца. Третья – после 
смены работы. Надеюсь, даль-
ше будет без стресса.

– Четыре года за преде-
лами страны – это доста-
точно, чтобы по прибытии 
взглянуть на родину новыми 
глазами. Что поменялось? 
Нравы? Настроения?

– Командировка была 
меньше четырех лет. Отвык 
от русской речи на улицах. 
Раньше как-то не замечал, что 
ли, но теперь режет слух мат 
на улицах, в том числе на дет-
ских площадках.

В целом поменялось не 
много. Хотя нет – за последний 
месяц меняется. Я уже недель 
пять, наверное, хожу в меди-
цинской маске. Сразу на улице 
неодобрительно поглядывали, 
в очереди в магазине обсуж-
дали, один знакомый даже ска-
зал: «Это неполиткорректно». 
Теперь все продавцы в магази-
нах в масках. На улицах люди 
в масках появились. Что-то в 
голове меняется.

В Сингапуре увидел, какие 
нам нужны чиновники
– самый ценный опыт и 

самое большое разочарова-
ние от госслужбы?

– Замминистра коммерции 
Китая, когда мы с ним проща-
лись, сказал: «Не каждый госслу-
жащий может увидеть резуль-
таты своего труда, а вам повез-
ло». Думаю, самый ценный опыт 
тот, который принес удовлетво-
рение. Вырос экспорт, пришли 
прямые китайские инвестиции, 
даже три памятника белорусам 
появились в Китае. Сам себе 

доказал, что ничего невозмож-
ного нет.

Разочарования, конечно, 
были. Но от одного провала 
к другому, и потом вдруг что-
то получается. Затем уже и не 
вспоминаешь эти разочарова-
ния. Честно, уже и не помню.

– Известна ваша речь о 
том, какие нужны экономи-
сты. а какие чиновники нуж-
ны? Я про оба смысла этой 
фразы – и какие чиновники 
нужны стране для нормаль-
ного поступательного раз-
вития, роста благосостояния 
граждан и т.п., и какие чинов-
ники нужны в беларуси.

– В 2017 году был на бело-
русско-азиатском форуме 
в Сингапуре. Там увидел, 
какие нам нужны чиновники. 
Создаются условия, и они при-
ходят сами. Нужны три условия.

Первое – гарантия безо-
пасности. Защита от доносов, 
клеветы. Гарантия работы 
на одной должности мини-
мум 3−5 лет (на практике в 
Сингапуре дольше). Чиновник 
там знает более или менее, на 
какой должности будет через 
15−20 лет.

Второе – зарплата. На две 
трети она зависит от средней 
зарплаты нескольких десят-
ков топ-менеджеров в разных 
отраслях, а на треть – от KPI. 
Тогда нет соблазна коррупции, 
и нет стимула идти в бизнес.

Третье – четкие полно-
мочия и обучение. Каждый 
год чиновник должен пройти 
повышение квалификации в 
течение 100 часов у лучших 
в мире профессоров и топ-
менеджеров.

– Насколько я знаю, дефи-
цита предложений о трудо-
устройстве у вас не было. 
Почему бывший ИТ-скептик 
выбрал финтех? семья обра-
довалась вашему выбору?

– Смена работы всегда 
стресс. Дело не в предложениях, 
а в людях. Многие меня поддер-
жали. Спасибо. Выбрал финан-
сы. Это моя специальность по 
диплому. А финтех – одно из 
направлений. На макроуровне 
можно быть ИТ-скептиком, на 
микро – это просто работа. Да, и 
еще: после того как пробыл око-
ло 10 лет в Китае, это уже для 
меня вторая родина. Поэтому 
работа и на китайском направ-
лении меня всегда найдет.

Семья, конечно, довольна. 
Это важно. Мама перестала 
бояться, но теперь волнуется, 
что такое токены и независи-
мый директор.

– а закончите какой-
нибудь оптимистичной 
китайской мудростью, а то 
нас вечно за пессимизм кри-
тикуют.

– Есть такое китайское 
выражение: «Мышь попала 
в чан с зерном». Оно озна-
чает, что нет худа без добра. 
Надеюсь, что в этом корона-
вирусе и мы найдем свое зерно 
мудрости.

Ольга ЛОЙКО.
TUT.BY.

«И мысли не было  
спасать экономику,  

спасали людей»
Рудый об опыте Китая в борьбе с коронавирусом

ИЗ ПЕРВЫХ УСТ

Ніхто не хоча скардзіцца
Эксперты прагназуюць значны спад у эканоміцы краіны.  «Народная Воля» ў сваю чаргу 
пацікавілася, як падчас пандэміі каранавіруса працуюць прамысловыя прадпрыемствы 

Гродна з рознай формай уласнасці.
ААТ «Гродна-Азот»: 

«Спраўляемся са сваім 
праблемамі»

Адно з самых буй-
ных прадпрыемстваў у 
Гродзенскай вобласці 
ААТ «Гродна-Азот» ва 
ўмовах каранавіруса пра-
цуе пры няпоўнай загруз-
цы вытворчасці. Сітуацыя 
на рынку нафты прывяла 
да таго, што рэзка панізіўся 
кошт прадукцыі прадпрыем-
ства, парушыўся графік яе 
дастаўкі ў замежжа.

Тым не менш, паводле 
слоў намесніка дырэкта-
ра па ідэалагічнай рабо-
це рамуальда барсука, 
прадпрыемства працуе 
і спраўляецца са сваімі 
праблемамі. Распрацаваны 
цэлы шэраг мерапрыемстваў 
на час дзейнасці ва ўмовах 
каранавіруса.

«Мы нікога за гэты перы-
яд не скарацілі. Наладзілі 
выпуск дэзінфікуючых 
сродкаў, для працоўнага 
калектыву закуплены 
медыцынскія маскі, – рас-
казвае Рамуальд Эдвардавіч. 
– Кожны дзень праводзім 
адпаведную апрацоўку 
памяшканняў, у тым ліку 
абсталявання, прахад-
ных, сталовак, праводзім 
апрацоўку транспарту, які 
заязджае на тэрыторыю». 

Пачынаючы з лютага, калі 
толькі з’явілася інфармацыя 
аб каранавірусе, на «Гродна-
Азот» нікога не адпраўляюць 
у замежныя камандзіроўкі. 
Сярод работнікаў прадпры-
емства няма інфікаваных 
каранавірусам. Праўда, 
ідэолаг распавядае, што ёсць 
работнікі, якія мелі кантакты 
першага ўзроўню, – ім адразу 
прапанавалі ўзяць адпачынкі 
на перыяд самаізаляцыі.

«У гэтым сэнсе мы 
імкнёмся працаваць на 
апярэджанне, – канстатуе 
Рамуальд Барсук. – Мы нават 
арганізавалі падвоз людзей у 
час пік сваімі аўтобусамі, каб 
здаралася менш кантактаў 

у грамадскім транспарце. 
Арганізавалі дастаўку абедаў 
на працоўныя месцы, зрабілі 
новыя графікі ў сталоўках, 
каб людзі як мага меней маглі 
перасякацца». 

«Мэбля-Нёман»:  
«У нас большасць 

работнікаў у адпачынках»
На прадпрыемстве 

«Мэбля-Нёман» распачаўся 
традыцыйны сезон 
адпачынкаў. Фабрыка пра-
цуе, але ў гэты перыяд ёй 
кіруе галоўны бухгал-
тар, паколькі і дырэктар, і 
галоўны інжынер таксама ў 
водпуску. 

«У нас у цэхах зараз уся-
го па некалькі чалавек пра-
цуе, – распавялі «Народнай 
Волі» ў аддзеле продажаў. 
– Прадукцыю зараз робім 
толькі на ўнутраны рынак, 
бо граніцы з іншымі краінамі 
закрыты». 

На фабрыцы строга 
прытрымліваюцца мераў 
засцярогі ад каранавіруса. 
Усе работнікі працуюць у 
масках, у адпаведных месцах 
устаноўлены дэзінфектары 
для рук. Работнікі спадзяюцца, 
што ўжо летам іх вытворчасць 
запрацуе на поўную моц.

«Малочны мір»: «Мы 
павялічылі колькасць 

фундатарскай дапамогі»
«Ма лочны Мір» 

адзін з лідараў сярод 
прадпрыемстваў харчовай 
прамысловасці ў рэгіёне. І, 
як заўважае намеснік дырэк-
тара па ідэалогіі аксана 
Вішнеўская, санітарныя 
нормы тут заўсёды даволі 
строгія, а з прыходам 
каранавіруса яны сталі яшчэ 
больш жорсткія.

Рэжым працы на 
вытворчасці не змяніўся, 
прадукцыі выпускаецца 
столькі ж, адзінае, са слоў 
ідэолага, больш жорсткім 
стаў кантроль за ее якасцю.

«Кожны работнік, 

калі прыходзіць на змену, 
атрымлівае пакет з маскай 
і пальчаткамі, паўсюль раз-
вешаны дэзінфектары і 
інструкцыі. Абмежаваны 
ўваход на тэрыторыю заво-
да. Увесь транспарт, які 
заязджае на прадпрыем-
ства, праходзіць апрацоўку 
адпаведнымі сродкамі», – 
канстатуе Вішнеўская.

На прадпрыемстве не 
было людзей, інфікаваных 
каранавірусам, а таксама 
тых, хто меў кантакты пер-
шага ці другога ўзроўню.

І яшчэ на адну важ-
ную акалічнасць звяртае 
ўвагу намеснік дырэкта-
ра па ідэалогіі: за час пас-
ля з’яўлення каранавіруса 
прадпрыемства значна 
павялічыла спонсарскую 
дапамогу для гродзенскіх 
шпіталяў і работнікаў меды-
цыны.

«У абласны інфекцыйны 
шпіталь і гарадскі кожвен-
дыспансер мы вазілі прадук-
ты харчавання і пералічвалі 
грошы на іх патрэбы, – кажа 
Аксана Барысаўна. – Прычым 
харчаванне вазілі для ўсяго 
персаналу шпіталяў, а не 
толькі для дактароў. Акрамя 
гэтага, мы пералічвалі гро-
шы ўстановам аховы здароўя 
ў тых гарадах вобласці, дзе 
знаходзяцца філіялы нашага 
прадпрыемства».

«КрысталТранс»:  
«За перыяд каранавіруса 
мы не звольнілі ні аднаго 

чалавека»
Прыватная кампанія 

«КрысталТранс» займаецца 
міжнароднымі і ўнутранымі 
грузавымі перавозкамі. 
Першае, что заўважае яе 
камерцыйны дырэктар 
аляксандр старахатні: пакуль 
ніводзін кіроўца не захварэў 
на каранавірус, хаця фуры 
кампаніі працягваюць ездзіць 
як на Захад, так і ў Расію.

П е р ш а п а ч а т к о в а 
былі праблемы паколькі 
ў Еўрасаюзе ўсе краіны 

пазакрывалі межы паміж 
сабой. І на ўсходнім 
накірунку фуры падоўгу 
стаялі на расійскай граніцы, 
але з часам усё неяк 
наладзілася.

«Справа ў тым, што 
беларускія перавозчыкі, як 
правіла, працуюць на трэція 
краіны, а паколькі ў Еўропе і 
Расіі многія прадпрыемствы 
спынілі працу, стала меней 
работы і ў нас», – канстатуе 
Старахатні.

Са слоў камерцыйнага 
дырэктара, міжнародныя 
перавозкі за час каранавіруса 
знізіліся на 30%, праўда, 
павялічылася колькасць 
перавозак унутры Беларусі. 
Кампанія імкнецца выжы-
ваць у гэтых умовах.

Што датычыцца пра-
цы кіроўцаў фур у час 
пандэміі каранавіруса, то 
яны забяспечваюцца ўсімі 
неабходнымі сродкамі 
засцярогі, якія рэкаменду-
юцца мінздравамі не толькі 
Беларусі, але і краін, куды 
накіроўваецца машына.

«Амаль усе краіны 
паўводзілі свае адмысловыя 
інструкцыі знаходжання 
ў іх, а таму мы абавязкова 
знаёмім з імі сваіх кіроўцаў, 
– гаворыць Старахатні. – 
Кабіна аўтамабіля цяпер 
стала сапраўдным домам 
для нашых работнікаў, мы 
просім іх знаходзіцца там і па 
магчымасці не адлучацца». 

За перыяд эпідэміі 
ў кампаніі не звольнілі 
ніводнага чалавека. Праўда, 
ўсё ж такі давядзецца 
адпраўляць частку людзей 
у вымушаныя адпачынкі, 
прызнае Аляксандр 
Акімавіч.

«Пытанне гэта няпро-
стае, паколькі не ўсе пага-
джаюцца, але ў нас кампанія 
прыватная, і нам няма на 
каго разлічваць. Нам вельмі 
важна, каб людзі, якія ў нас 
працуюць, усё гэта разумелі», 
– заўважае Аляксандр 
Старахатні.

Міхал КАРНЕВІЧ.

Это подвиг!
БУДЗЕМ ЖЫЦЬ!СОЛИДАРНОСТЬ

Вчера представители 
кампаний EPAM и 

Wargaming  
передали Минздраву 

700.000 фильтрующих 
масок высокого 
класса защиты.

Эти средства индиви-
дуальной защиты реко-
мендованы Всемирной 
организацией здравоох-
ранения для использования меди-
цинскими работниками при оказа-
нии помощи пациентам.

«Объединив наши усилия, мы 
хотим оказать реальную помощь 
в защите тех, кто работает на 
пределе своих сил и от кого зави-
сит наше с вами здоровье и буду-
щее, – говорится в общем заяв-
лении EPAM и Минского центра 
разработки компании Wargaming 
(СООО «Гейм Стрим»). – Эти 
средства получат все, кто сей-
час на передовой борьбы с вирусом 
COVID-19. Мы хотим выразить 
им слова благодарности».

Респираторы были доставле-
ны в страну при поддержке пред-
ставительства компании «3М» в 
Беларуси. Также благотворители 

выразили благодарность платфор-
ме «Имена» и компании Melsoft 
Games – без их непосредственного 
участия доставка средств защиты в 
кратчайшие сроки была бы невоз-
можной.

«Сейчас непростое время для 
всех стран, – отметил замести-
тель министра здравоохранения 
борис андросюк (на фото). – 
Осуществить такую поставку в 
сжатые сроки (в течение 10 дней 
с момента закупки) – это подвиг. 
Средства защиты сейчас быстро 
расходятся, они значительно повы-
шают безопасность работы наших 
врачей, медсестер, фельдшеров, сани-
тарок. И хочу поблагодарить людей, 
которые проявляют свою активную 
жизненную позицию».

Людзі  
ахвяруюць

На два дабрачынныя рахункі 
Міністэрства аховы здароўя што-
дня паступаюць сродкі ад фірмаў 
і прыватных асоб для барацьбы з 
распаўсюджваннем COVID-19. З 
25 сакавіка па раніцу 17 красавіка 
пералічана 5,3 мільёна рублёў і 79 
тысяч еўра. У дабрачыннасці ўзялі 
ўдзел 348 юрыдычных асоб – ад іх 
паступіла больш за 4 мільёны рублёў. 
Ад фізічных асоб паступіла сума 1,08 
мільёна рублёў. На валютны рахунак 
пералічылі ахвяраванні 11 фізічных 
асоб і дзве юрыдычныя.

На ахвяраванні былі набыты 
маскі, супрацьаэразольныя паўмаскі, 
камбінезоны медыцынскага прызна-
чэння, стаматалагічныя ахоўныя экра-
ны, наборы рэагентаў для выяўлення 
COVID-19 – усяго выдаткавана пакуль 
каля 1,5 мільёна рублёў.

Таксама стала вядома, што 45.000 
рублёў пералічыў на дабрачынны раху-
нак вядомы прадпрымальнік і мецэнат 
Юрый Зісер.

Алена МАЛОЧКА.

Згодна  
з раскладам,  

але праз інтэрнет
Студэнты ўніверсітэта імя Янкі 
Купалы перайшлі на анлайн-

навучанне. Папярэдне мяркуецца, 
што такая форма навучання 

працягнецца да 8 мая.
Выкладчыкі падчас анлайн-лекцый 

змогуць адсачыць прысутнасць студэнтаў 
на занятках, пабачыць іх актыўнасць на 
адукацыйным партале, ацаніць выкана-
ную імі працу. Ёсць таксама магчымасць 
праводзіць анлайн-кансультацыі.

Усё гэта дазволіць захаваць здароўе 
студэнтаў і выкладчыкаў, скараціць непас-
рэдныя кантакты паміж імі, мінімізаваць 
перамяшчэнні ў грамадскім транспарце і 
знаходжанне ў грамадскіх месцах.

Аляксей МІХАЛЁЎ.

ЗА ПАРТАЙ
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ЗА ПРАХАДНОЙ

(Заканчэнне. Пачатак на 1-й стар.)
«За першую палову красавіка, – 

расказвае дырэктар мясакамбіната 
Генадзь Курловіч, – на экспарт 
адправілі прадукцыі на мільён 
долараў. Забяспечваем усе пастаўкі 
па кантрактах і ўнутры краіны».

Кіраўнік мясакамбіната дадае, 
што пандэмія каранавіруса не 
паўплывала на дамовы прадпры-
емства з Расіяй і Казахстанам – 
асноўнымі імпарцёрамі мясных 
вырабаў з Калінкавічаў. Машыны з 
прадукцыяй камбіната едуць нават 
у Маскву, дзе з-за распаўсюджвання 
захворвання на COVID-19 улады 
ўвялі прапускны рэжым.

Аператыўна камбінат 
дастаўляе прадукцыю ўласным 
аўтатранспартам са спецыяль-
ным халадзільным абсталяваннем 
і беларускім спажыўцам. У прад-

прыемства ёсць свае фірмовыя 
крамы ў Гомелі, Мазыры, Ельску, 
Петрыкаве, Калінкавічах ды нека-
торых іншых гарадах.

«Нашы транспартнікі, – 
кажа Генадзь Курловіч, – во-
зяць прадукты па графіку яшчэ і ў 
Лельчыцы, і ў Віцебск, дзе выяўлены 
моцныя ўспышкі каранавіруса. 
Імкнёмся, канешне, захоўваць 
меры перасцярогі. Кіроўцы забя-
спечаны маскамі, антысептыкамі. 
Дэзінфекцыю транспарту робім. 
Усё гэта зона адказнасці начальніка 
транспартнага цэха Сяргея 
Дарошкі».

Дырэктар мясакамбіната зазна-
чае, што пандэмія COVID-19 
прымусіла людзей больш уважліва 
ставіцца да свайго здароўя, да 
правілаў асабістай гігіены. На 
прадпрыемстве і без таго захаван-

ню санітарна-гігіенічных правілаў 
надавалася пільная ўвага, а цяпер 
тым болей. Калектыў цалкам 
перайшоў на нашэнне масак. Перад 
пачаткам працы медыкі правяра-
юць у працаўнікоў тэмпературу.

«Не сакрэт, – дадае Курловіч, 
– што пасля Чарнобыльскай ката-
строфы імунітэт у многіх нашых 
людзей аслаблены. Таму мы ў калек-
тыве не пярэчылі тым працаўнікам, 
хто захацеў у гэты час раней узяць 
адпачынак, каб правесці яго дзе-
небудзь у бацькоў у вёсцы ці на 
ўласным лецішчы. Папярэдзілі ўсіх 
таксама, каб не выходзілі на пра-
цу, калі адчуюць сябе блага, а тым 
больш калі ўзнялася тэмпература. 
Раім выклікаць хуткую дапамогу».

Клопат пра людзей – у традыцыі 
камбіната. Прыцягваюць патэнцы-
яльных працаўнікоў на прадпры-

емства не толькі заробкамі, але і 
пакетам сацыяльных ільгот і гаран-
тый. У калектыве прынята пра-
грама медыцынскага страхавання. 
Здаровы лад жыцця заахвочваецца 
рублём. Калі чалавек не мае заўваг 
на працы, то штомесяц атрымлівае 
яшчэ і бонус у выглядзе прадуктаў 
уласнай вытворчасці. У адпачынак 
адпраўляецца – таксама. А яшчэ 
працаўнікам уручаюць наборы 
прадуктаў да прафесійнага свята, 
юбілейных дат.

Не крыўдзяць на прадпрыем-
стве і маладых спецыялістаў. Для 
іх забяспечваецца першачарговае 
засяленне ў ведамасны інтэрнат, 
аказваецца матэрыяльная дапамога 
ў выпадку прызыву ў армію, пра-
дугледжана частковая кампенсацыя 
аплаты жылля, калі хтосьці з мала-
дых жыве на здымнай кватэры.

ААТ «8 Сакавіка»
Адзенне з беларускага трыка-

тажу, панчохі, шкарпэткі для муж-
чын, жанчын і дзяцей – усё гэта 
вырабляецца на Гомельскай фабры-
цы «8 Сакавіка». Практычнасць, 
добры дызайн вызначаюць прадук-
цыю прадпрыемства, дзе працуюць 
пераважна жанчыны. Тут цягам 
года распрацоўваюць і ўкараняюць 
у вытворчасць да 400 мадэляў тры-
катажных вырабаў і 70 мадэляў – з 
групы панчох і шкарпэтак.

Чатыры гады таму ААТ «8 
Сакавіка» стала ці не першай 
дзяржаўнай фабрыкай, дзе пачалі 
выпускаць адзенне з беларускім 
арнаментам у нацыянальных бела-
чырвоных колерах. Выраблена цэлая 
серыя дызайнерскіх «вышымаек».

Сёлета ў сакавіку вытворчы 

цэх фабрыкі, дзе працуе звыш 200 
швачак, пераключыўся на выпуск 
гігіенічных масак. Прадыктавана 
гэта пандэміяй каранавіруса. 
Распрацавалі розныя мадэлі, каб 
задзейнічаць усё наяўнае абсталя-
ванне. У выніку тут сталі выпускаць 
больш за 40 тысяч масак за змену – 
такі адказ швейнай вытворчасці на 
выклік часу. Маскамі забяспечылі 
найперш свой калектыў, дзе працуе 
блізу 1400 чалавек.

Прадукцыю адгрузілі таксама ў 
аптэчныя сеткі Віцебска і Мінска. 
Каля 150 тысяч масак накіравалі 
гомельскаму РУП «Фармацыя». 
Апроч таго, маскі пад заказ 
паставілі ААТ «Мазырскі НПЗ», ВА 
«Беларуснафта» ды іншым.

Намесніца дырэктара ААТ «8 
Сакавіка» па камерцыйных пытан-
нях Вольга Шолахава тлумачыць, 

што, нягледзячы на пераарыен-
тацыю швейнай вытворчасці, 
пандэмія каранавіруса паставіла 
прадпрыемства ў складанае 
становішча. Раней 13 працэнтаў 
усіх сваіх вырабаў фабрыка 
адпраўляла на экспарт, пераваж-
на ў Расію. Гэта давала неблагія 
даходы. Зараз адгрузка прадукцыі ў 
Расію забаронена – ніхто яе там не 
бярэ. Закрыта для тавараў лёгкай 
прамысловасці і мяжа з Украінай, 
зноў-такі з прычыны пандэміі.

«Так, мы шыем маскі ў 
вялікай колькасці, – пагаджаецца 
Вольга Шолахава. – Але на маскі 
дзейнічаюць фіксаваныя кошты. 
Мы на іх, па сутнасці, нічога не 
зарабляем». 

Фабрыка не ўстала «на паўзу», 
але фінансава ўжо цярпіць страты.

Анатоль ГАТОЎЧЫЦ.

Хто і як працуе падчас пандэміі?
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Стыдоба!
В то время когда белорусы всем миром собирают деньги 

на закупку для больниц аппаратов искусственной вентиля-
ции легких, кислородных концентраторов, пульсоксиме-
тров, средств защиты для медиков (респираторов, масок, 
бахил, щитков и т.д. и т.п.), но начальству Миорского райи-
сполкома понадобился новый автомобиль.

Чиновники объявили тендер, уведомив, что желают 
приобрести пятиместную машину с 1,8-литровым бен-
зиновым двигателем и 6-ступенчатой автоматической 
коробкой переключения передач. И, судя по техническо-
му заданию и примерной цене (более 58 тысяч рублей), 
им понравился «Geely Atlas» в самой роскошной ком-
плектации «Luxury (LED) 4G».

В период пандемии как вообще можно сравнивать – 
больницы с их нуждами, новые аппараты ИВЛ и новый 
автомобиль? Но какому-то чиновнику, прямо скажем, 
не самого богатого региона именно сейчас (нет бы подо-
ждать!) приспичило утопить свою задницу в сиденьях 
люксового авто. А потом с ветерком да комфортом пое-
хать по району с рассказами о заботе про нужды про-
стого народа и государства в целом. И деньги нашлись.

Мы удивлены? Нет. Вот если бы какой-то чиновник 
продал свое авто, отдав деньги на помощь медикам, мы 
удивились бы. А так – обычное дело.

Не удивил и министр спорта Сергей Ковальчук. Когда 
некоторые из-за кризиса уже потеряли работу или гото-
вятся ее потерять и ясно понимают перспективу серьез-
ного сокращения зарплат, министр Ковальчук рассказал, 
что спортсмены из-за отмены соревнований не постра-
дают. Зарплаты нашим атлетам будут выплачиваться так, 
будто они во всех отмененных международных турнирах 
участвовали.

Надо понимать, спортсмены у нас – самая незащи-
щенная часть населения, а спорт – самая важная отрасль 
для государства. Может, им еще за отмененные сорев-
нования начислить вознаграждение как победителям 
и призерам? Мы что, теперь должны поаплодировать 
такой заботе о спорте?..

Если министр не понимает, то я объясню: он похва-
стался намерением оставить сытное меню для спортсме-
нов, когда всем остальным придется затянуть пояса. И 
ничего хорошего в этом нет. Это плохо, и это стыдно. Тем 
более что весь мир теперь осознал: если бы миллионные 
зарплаты были не у футболистов-хоккеистов, а у микро-
биологов, то мы уже имели бы вакцину против корона-
вируса и не считали бы гробы сотнями тысяч.  Только 
министр Ковальчук до сих пор все еще ничего не понял 
и зачем-то вещает о зарплатах спортсменов так, будто это 
они, а не медики, сегодня спасают жизни.

Ну и наконец третий возмутительный кейс последних 
дней – парад. Врачи умоляют, уговаривают, убеждают в 
период эпидемии не посещать места массовых мероприя-
тий, просят оставаться дома, поберечь себя и своих близ-
ких. Но нет, белорусские ветераны потребовали: «Парад 
9 Мая должен быть!»

Российские ветеранские организации из-за корона-
вируса попросили президента Владимира Путина пере-
нести парад в честь 75-летия Победы в Москве, а наши, 
наоборот, подбросили поленьев в костерок. «В Беларуси, 
мы считаем, такой необходимости нет. Ситуация позво-
ляет провести парад 9 Мая», – говорится в комментарии 
Белорусского общественного объединения ветеранов.

И сколько же лживого в этом заявлении! 12 апре-
ля в Бресте на 98-м году жизни умер ветеран Великой 
Отечественной войны Аркадий Бляхер. Он был послед-
ним в городе ветераном, который встретил Победу в 
звании офицера. Ушел последний офицер той страшной 
войны!!! Но похоронили Аркадия Моисеевича тихо, без 
больших траурных мероприятий. Потому что коронави-
рус и сложная эпидемическая ситуация...

Получается, особо торжественно и с почестями 
похоронить настоящего ветерана, последнего офицера 
Великой Отечественной, жившего в городе над Бугом, в 
нынешних условиях было нельзя. А провести парад на 9 
Мая в Минске «ситуация позволяет»?!

Цинизм зашкаливает!
Меня учили, несмотря ни на что, уважать седины. Но 

тут пример того, когда у людей, выступающих с заявле-
нием, есть огромное желание угодить вышестоящему, но 
нет совести. Потому что, во-первых, к 9 Мая они не име-
ют никакого отношения, поскольку о той войне только в 
книжках читали. А во-вторых, побоявшись торжественно 
похоронить настоящего ветерана, просто постеснялись бы 
выступать с заявлениями. Молчали бы уж!

В сложные времена проявляются и самые лучшие, 
и самые худшие качества людей. Нынешняя эпидемия 
коронавируса, которая по всему миру косит жизни, 
конечно, ситуация сложная. И пока одни спасают людей 
или стараются чем могут помочь докторам, другие при-
страиваются и выслуживаются. И это так мерзко, что 
хочется помыть руки. Не из-за коронавируса, а потому 
что противно и стыдно.

Вера СТРЕМКОВСКАЯ:
«В Швеции не принято делать 

замечание другому человеку!»
В Швеции и в Беларуси не объявляли карантин из-за коронавируса. Носят ли жители Швеции маски? Доверяют ли официальной 

статистике? Отпускают ли детей в школу? Обо всем этом «Народной Воле» рассказала известный в прошлом белорусский адвокат 
Вера Стремковская, которая больше 10 лет живет в Гетеборге.

ИЗ  ПЕРВЫХ  УСТ

– Вера Валентиновна, в 
беларуси сегодня многие про-
блемы и новости отошли на 
второй план. Тема номер один – 
коронавирус. В Швеции так же? 
у нас в обществе мнения, кста-
ти, разделились: одни выступа-
ют за жесткий карантин, другие 
категорически против…

– В Швеции карантин не 
вводили. Но у нас ведомства 
принимают рекомендации, 
которые почти как закон. Здесь 
вообще не принято резко ука-
зывать, наказывать, система 
построена на доверии к чело-
веку. Но рекомендации – это 
прямое указание к действию. 
Государство обращается к 
человеку с расчетом на уважи-
тельное отношение. В каких-
то случаях это срабатывает, в 
каких-то – нет. Как обыватель, 
погруженный в местный быт и 
повседневную жизнь, я вижу: 
некоторые проявляют эгоизм 
вместо того, чтобы проявлять 
солидарность, некоторые ста-
вят превыше всего собствен-
ное благополучие. Конечно, 
это имеет свои последствия. И 
лично я ощущаю дискомфорт 
или страх, когда иду в магазин, 
потому что у нас нет масок – их 
нет даже в магазинах, невоз-
можно купить в аптеке или 
заказать в интернете. В продаже 
нет антисептиков – все сейчас 
отдали в больницы, туда, где 
все это требуется прежде всего.

Ежедневно в 14 часов прохо-
дит пресс-конференция, высту-
пают представители социальных 
служб, бюро по трудоустройству, 
Министерства здравоохранения. 
Рассказывают, какая ситуация в 
стране, что происходит. Это все 
транслируется в прямом эфире. 
И вот только на днях объявили, 
что поступила большая партия 
масок, защитных средств и анти-
септиков, которые собираются 
распределить по коммунам – это 
здесь как области. И, возможно, 
маски появятся в продаже. А 
может, снова будут направлены 
для нужд здравоохранения…

– В беларуси сейчас маски 
шьют не только почти все 
предприятия легкой промыш-
ленности, но и дизайнеры.

– Здесь такого нет. Во вся-
ком случае, я не встречала. Но 
многие по собственной иници-
ативе предлагают более пожи-
лым людям, например, сходить 
в магазин, купить продукты.

– у нас еще сами себе маски 
шьют…

– Здесь маски не носят – это 
большая редкость. Единичные 
случаи даже в магазинах и апте-
ках! Но у нас их и не рекомен-
дуют носить. Люди в Швеции 
стараются больше бывать на 
воздухе, заниматься повседнев-
ными делами, до сих пор все 
работают. Принято решение, 
что нельзя собираться больше 
50 человек. На дистанционное 
обучение переведены универси-
теты, но детские сады и школы 
работают. И директора школ 
отметили, что после Пасхи 
будут внимательно следить за 

тем, как дети посещают школу, 
потому что некоторые родители 
не отпускают детей на занятия 
из-за коронавируса. Это будет 
считается пропуском по неува-
жительной причине. Хотя надо 
заметить, что здесь нет никаких 
таких агрессивных реакций, 
чтобы кого-то штрафовали, 
наказывали. Вообще нет такого 
отношения к человеку, чтобы 
государство его ловило сачком 
и прихлопывало за то, что он 
что-то делает или не делает. Но 
какое-то обращение к родите-
лям, видимо, последует.

Пока мы наблюдаем рост 
количества заболевших. 
Каждый день нам рапортуют, 
сколько прибавилось больных. 
На вчерашний день было около 
14.385 тысяч подтвержденных 
случаев больных коронави-
русом и больше 1540 смертей 
от болезней, связанных с этим 
вирусом.

– у нас тоже объявляют 
цифры, но белорусской офи-
циальной статистике многие 
не доверяют...

– Шведы верят официаль-
ной статистике. И официаль-
ные лица подчеркивают: озву-
ченные цифры – это только 
то, что зафиксировано, что 
подтверждено. Но есть люди, 
которые переносят этот вирус 
бессимптомно или легко, неко-
торые не обращаются к врачам. 

Большой процент больных 
и летальных случаев приходит-
ся на дома престарелых – как и 
во многих других европейских 
странах. Это можно объяснить: 
туда приходит работать наем-
ный персонал, люди меняются, 
они приезжают на работу на 
общественном транспорте, там 
не хватает антисептиков. По 
этому поводу здесь звучит мно-
го обоснованной критики.

Проблемы есть, их много. 
Как ситуация будет развиваться 
дальше – трудно сказать.

В Швеции сделали ставку 
на выработку коллективного 
иммунитета к коронавирусу и 
прежде всего иммунитета само-
го человека. Люди гуляют на 
улицах, в парках, сейчас весна, 
солнце, многие с удовольстви-
ем проводят время на свежем 
воздухе. Но, как и везде, кто-
то соблюдает рекомендован-
ную дистанцию, а кто-то на эти 
призывы никак не реагирует. 
Печально, что приходится стал-
киваться с таким бескультурьем 
в обществе, когда люди просто 
следуют своим собственным 
желаниям, не реагируя на суще-
ствующие нормы и правила. Я 
сама часто сталкиваюсь с этими 
фактами и вижу в этом препят-
ствие для остановки кризиса.

В магазинах написа-
но «Соблюдайте дистанцию 
полтора-два метра», но поку-
патели все равно сбиваются 
в группы и стаи. А в Швеции 
невозможно сделать замечание 
другому человеку: мол, отойди-
те подальше! Это в СССР мог-
ли сказать: не смей в церковь 
заходить без платка и так далее. 

Здесь другие порядки. Это про-
сто не принято, никто никого 
не учит. Нужно или обходить, 
или ждать, пока группа перед 
тобой разойдется.

В маленьких магазины, куда 
я хожу, есть терминалы, где ты 
самостоятельно можешь опла-
тить карточкой свои покупки, 
без кассира. Сканируешь цену и 
платишь. Но эти аппараты рас-
положены довольно близко друг 
к другу, и там просто невозмож-
но соблюдать дистанцию.

– Вместе с цифрами забо-
левших растет и тревожность 
в обществе?

– Я не сказала бы, что здесь 
наблюдается сильная тревож-
ность. Пожилым рекомендовано 
самоизолироваться, не выходить 
из квартир. Но в основном люди 
продолжают работать, ездить в 
общественном транспорте…

– есть те, кто выступает за 
введение жесткого карантина, 
как в европе? И как вы сами 
относитесь к карантину?

– Европейская практика 
показывает, что карантин – мера 
действенная. Он хорошо срабо-
тал в Австрии, Чехии, Германии. 
Эти страны сразу ввели жесткие 
меры, и сейчас там ситуация уже 
намного лучше, они начинают 
постепенно возвращаться к нор-
мальной жизни.

Возможно ли это было сде-
лать в Швеции? Географически 
страна расположена так, что 
на севере плотность населения 
совсем не такая, как на юге. И 
климатические условия разные. 
В больших городах – Гетеборге, 
Мальмё, Стокгольме – живет 
много людей. Также здесь много 
иностранцев. Есть районы, где 
мигранты проживают большими 
семьями, и там никакие правила 
дистанцирования не работают – 
просто у людей такая культура.

Мне трудно сказать, нуж-
но ли вводить жесткий каран-
тин. Думаю, есть свои плюсы и 
минусы. И в каждом обществе 
по-разному относятся к этой 
мере.

Карантин во многом обя-
зывает человека организовать 
свой внутренний мир или мир 
семьи совсем по-другому. Как 

это скажется на психике, на 
отношениях в семье – пред-
сказать сложно. Должна быть 
проведена большая внутренняя 
работа.

– сейчас в соцсетях 
пишут: «Бог закрыл всем 
нам рты с помощью масок, 
потому что устал от 
нашей брани, лжи, наве-
тов, осуждений. Заставил 
нас мыть руки и подносить 
ко рту хлеб чистыми рука-
ми. Приостановил молит-
вы в храмах, так как неко-
торые туда стали ходить 
ради галочки и показухи. Все 
погрязли в соцсетях, а после 
карантина мы будем ценить 
общение вживую». Вы соглас-
ны с этим?

– Я тоже за всем этим 
вижу некое предупреждение 
человечеству. Общество было 
настроено на то, чтобы раз-
вивать желание потреблять. 
Развивались промышленность, 
сервис, транспорт. А во время 
кризиса все это обрушилось, 
как карточный домик. Теперь 
ни рестораны не работают, 
ни концертные залы, ни бюро 
путешествий, никто сегодня не 
бежит в магазины за новой кол-
лекцией одежды. Все отошло на 
второй план. Люди вернулись 
в свои дома. И многие задума-
лись: для чего дана жизнь, пра-
вильно ли идет человечество 
в своем развитии, какова цель 
человеческого существова-
ния? И на первый план вышли 
совсем другие ценности. Когда 
человек оказался заперт в 
жестком карантине, ограничен 
в возможностях потребления 
самой жизнью, он вынужден 
обратится к чему-то другому. 
И если человек привык, что 

жизнь – это только давай, хва-
тай, развлекайся, ему тяжело 
адаптироваться к новой реаль-
ности. Сейчас иначе нужно 
смотреть на жизнь. И многие 
не знают, как.

Нужно обращаться внутрь 
себя. Если человек и раньше 
духовно развивался, то для него 
этот карантин во благо. Потому 
что можно читать, смотреть – в 
интернете открыли много все-
го: лекции по истории, фило-
софии, можно учить языки, 
смотреть в онлайне спектакли. 
А некоторым хочется на улицу, 
в магазин. И этот внутренний 
конфликт у многих вызывает 
раздражение. Неумение сопо-
ставить себя с ситуацией, неу-
мение найти выход, непонима-

ние себя самого влечет психо-
логические кризисы.

Раньше обсуждали, нужен 
ли третий пол, как относить-
ся к однополым бракам, а сей-
час все ушло на второй план. 
Человечество вдруг ощутило 
себя смертным. И когда на фоне 
смерти возникает ощущение 
жизни в каждом прожитом 
дне… Открыл балкон, увидел 
солнце – и ты понимаешь: какое 
счастье, что я живу! Остальное 
– шелуха.

Меня сейчас интересует, 
насколько я понимаю жизнь и 
смерть как часть жизни. Сейчас 
мне кажется, многие об этом 
задумываются…

– Это точно!
– А еще вся эта ситуация 

показательна для меня в пла-
не того, как земля отреагиро-
вала. В Венеции дельфины 
плавают, где-то в пригородах 
Парижа животные на улицах 
гуляют, к людям выходят. В 
Индии Гималаи стали видны, 
которых не было видно из-за 
смога. Вдруг природа задыша-
ла! И если человек правильно 
все поймет – это будет выход. 
Кризис кончится, промыш-
ленность возродится, но если 
общество снова станет бескон-
трольно потреблять… Думаю, 
может быть апокалиптическое 
развитие… Материальное раз-
витие и потребление не может 
и не должно перекрывать 
духовный рост.

Мы во многом формиру-
ем свое окружение и мир тем, 
как мы формируем себя лич-
но. Жизнь – внутри меня, а с 
тем, что снаружи, я справлюсь! 
Сейчас многие должны заду-
маться об этих вещах. О смыс-
ле жизни. Пожалуй, это луч-

шее время, чтобы обратиться 
к душе и понять себя лично, 
развиваться. Внутри у каждо-
го человека – бездна, царствие 
небесное.

Еще один выход – книги. 
Я тоскую, потому что не могу 
приехать на какой-то книжный 
развал, где есть книги на рус-
ском, и просто перебирать их. К 
сожалению, здесь я этого лише-
на… У меня есть дома библи-
отека, которую я собрала. Но 
этого недостаточно. Недавно 
заказала в библиотеке новую 
книгу Улицкой, но в последнюю 
минуту передумала. Откуда я 
могу знать, кто и сколько раз 
хватал эту книгу, какими рука-
ми? Книгу ведь не продезин-
фицируешь. Я сегодня завидую 
людям, которые могут купить 
книгу на русском, – это счастье!

Но есть интернет, я читаю 
новинки, пишу рецензии. 
Книги, искусство, фильмы – это 
возможность прожить допол-
нительную жизнь, которая тебе 
не дана.

– В марте вы фотографиро-
вали пустые полки в магази-
нах Гетеборга. Как сейчас?

– Была чудовищная паника! 
В больших супермаркетах рас-
хватали муку, сахар, рис, мака-
роны. Перед Пасхой тоже рас-
купили муку, сейчас нет даже 
дезинфекционных средств с 
хлоркой, которые использова-
лись для ванной, туалета. Одно 
время не было стирального 
порошка. Но постепенно полки 
вновь заполнились.

– сегодня некоторые стали 
бояться людей как источника 
опасности. Как не сойти с ума 
на этой почве?

– Восточная философия 
говорит, что кризис – это воз-
можности. С другой стороны, 
это напряжение внутренних 
сил, выявление каких-то про-
блем, причем они проявляются 
особенно ярко, чтобы человек 
с этими проблемами справился.

Я не боюсь людей, но чув-
ствую дискомфорт, когда кто-то 
рядом не соблюдает дистанцию 
и дышит мне в спину. Я лучше 
отойду в сторону.

Как справиться со страхом? 
Верить в себя. Верить в Бога. 

Мы стараемся выезжать, 
потому что общение с приро-
дой – большое счастье. Раньше 
ездили в другие города, а сей-
час с удовольствием ездим 
гулять к морю. И вроде бы оно 
с тобой разговаривает – сиди 
на берегу и слушай. И чайки 
кричат. И вдруг понимаешь, 
насколько жизнь прекрасна! 
Надо уметь радоваться каждо-
му дню и каждому мгновению. 
Нет рядом моря – можно и 
лесным воздухом подышать. 
В этом, я считаю, и состоит 
прелесть человеческой жизни 
– ощущать гармонию и связь 
с природой, не противостоять 
ей, не подминать под себя, а 
получать от нее силы для сво-
ей жизни. Как люди этого не 
понимают?..

Марина КОКТЫШ.

ИЗ ЛИЧНОГО ДЕЛА
Вера Стремковская – известный в прошлом адвокат, 

долгое время жила и работала в Минске. Была создателем 
и руководителем Клуба духовной интеллигенции и Центра 
по правам человека.

Имеет несколько престижных наград в области защиты 
прав человека, а также является лауреатом международ-
ных литературных премий.

Член Союза белорусских писателей, член Союза писате-
лей Швеции.

Больше 10 лет Вера Стремковская живет в Швеции.
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ТОчКА ЗРЕНИЯчЫТАч – чЫТАчАМ

ХАчУ СКАЗАЦЬ!

Парад – пропаганда войны

Обыкновенный фашизм

Сегодня можно услы-
шать рассуждения о том, 
нужно ли проводить воен-
ный парад, посвященный 
юбилею Победы, в связи с 
коронавирусом. А я хочу 
кратко порассуждать о 
том, нужно ли проводить 
парады вообще.

Что такое военный 
парад? Это демонстрация 
военной техники, то есть 
орудия убийства, и живой 
силы – военных, то есть 
потенциальных убийц. Ведь 
всякая война – это массовое 
организованное убийство. И 

парад можно рассматривать 
как пропаганду войны, кото-
рая и на параде, и в средствах 
информации преподносится, 
как героизм и романтика. А в 
действительности это смерть, 
боль, слезы, стоны, холод, 
голод, грязь, вши…

Но власть имущие любят 
парады. Для властолюбов-
властоманов это прекрасная 
возможность ощутить свое 
величие, продемонстриро-
вать свою власть и силу. У 
них, перефразируя поэта, 
«одна, но пламенная страсть 
– это власть».

Если заглянуть в исто-
рию, то парады всегда были 
любимым детищем агрессив-
ных жестоких диктаторов: 
Тамерлана, Нерона, Гитлера, 
Сталина, Мао, Пол Пота… 
Любят парады и некото-
рые сегодняшние вожди, но 
нужно ли это дорогое пред-
ставление?

Президенту Украины 
еще при жизни нужно 
поставить памятник за то, 
что отменил парады, на деле 
продемонстрировав мирные 
устремления.

Но если уж и проводить 

парады, то средства убийства 
на них нужно представить во 
всей исторической полноте, 
то есть не только автоматы, 
пулеметы, танки, ракеты, 
самолеты, но и кресты для 
распятия, копья, луки, стре-
лы, алебарды, мечи, машины 
для отрубания головы, висе-
лицы… А в процессе пред-
ставления и реконструкций 
показать на муляжах как 
тела распинают, четверту-
ют, протыкают копьем, раз-
рывают на части лошадьми, 
сажают на кол, сбрасывают 
в ущелье, живьем замуровы-

вают в стену, вешают, стре-
ляют в затылок, то есть то, 
что реально происходило и 
происходит на войне, а не 
только героизм и романти-
ку. Исходя из сегодняшних 
возможностей вооружений 
показать, как тела корчатся 
и истлевают в ядерной ката-
строфе. Может быть тогда у 
пришедших полюбоваться на 
парад не будет того умиления 
и восторга при созерцании 
огромных ракет с ядерной 
боеголовкой.

Валерий ЛИСТОПАД, 
дитя войны.

ВМЕСТО  ПОБЕДНЫХ  СЛАВОСЛОВИЙ

Коллаж Ирины ПУСТОВАЛОВОЙ.

В 1966–1969 годах 
мне довелось работать в 
Германской Демократической 
Республике, которой дав-
но уже не существует. Как 
журналист был прикоман-
дирован к редакции газеты 
«Советская Армия» Группы 
советских войск в Германии. 
Ее сотрудники гордились тем, 
что в военное лихолетье в 
ней какое-то время работал 
выдающийся советский поэт 
Александр Твардовский.

Я же оказался в редак-
ции через двадцать лет после 
победы над гитлеровской 
Германией, когда уже быв-
шие освободители народов 
Восточной Европы от фаши-
стов превратились фактиче-
ски в оккупантов. И это чув-
ствовалось на каждом шагу, 
местное население на них так 
и смотрело.

Редакция базировалась в 
бывшей резиденции немец-
ких королей в Потсдаме, 
на центральной его улице, 
в ту пору носившей назва-
ние Lenin-allee. На неболь-
шой площади, венчавшей ее, 
был кинотеатр. Обычно в 
него мы заглядывали редко. 
Но однажды, выйдя с женой 
вечером прогуляться, я про-
читал на рекламной тумбе, 
что там идет фильм советско-
го режиссера Михаила Ромма 
«Обыкновенный фашизм». 
Мы уже посмотрели эту 
работу дома в Минске, буду-
чи в отпуске, но очень захоте-
лось увидеть реакцию на этот 
фильм немцев.

Зал был небольшой, чело-
век на 250–300, заполнялся 
медленно, многие приходили 
после того, как погас свет. 
В основном это была моло-
дежь. Я обратил внимание на 
лица этих юношей, которые, 
без сомнения, испытывали 
желание понять, как русские 

трактуют фашизм, который 
шествовал по Европе с их 
родины. Полумрак несколь-
ко притушевывал картин-
ку, однако реакция зала все 
же ощущалась. Вот первые 
кадры: солдаты вермахта, 
почти не встречая сопро-
тивления, маршируют по 
нашей белорусской земле. 
Они веселы и довольны, и 
зал реагирует соответствен-
но: спокойно и в ожидании 
продолжения. Но вот замель-
кали кадры бомбежек горо-
дов и деревень, виселиц на 
площадях и массовых рас-
стрелов мирных жителей – 
женщин и детей – на краю 
оврагов и братских могил. И 
я почувствовал, как съежил-
ся в кресле и втянул голо-
ву в плечи мой юный сосед, 
словно хотел отрешиться и 
спрятаться от того, что про-
исходило на экране. А две 
девчонки, видимо, подруж-
ки, сидевшие впереди нас, 
сначала отворачивались 
от того, что демонстриро-
валось, стараясь уткнуть-
ся лицами друг в друга, а 
потом и вовсе спрятались за 
спинками передних кресел. 
Чувствовалось: они морально 
были не в силах смотреть на 
те зверства, которые проис-
ходили на экране.

Зал настороженно затих, 
ожидая, что же будет про-
исходить дальше. А даль-
ше было все то же: облавы, 
пытки, пожары, смерть… 
Среди зрителей – ни гром-
ких реплик, ни возгласов, 
ни выражения возмущения 
или одобрения. И только в 
конце фильма, когда парали-
тик-фюрер вылез из бункера 
и стал по-отечески хлопать 
пятнадцатилетнего пацана, 
отправляя того на верную 
смерть, в зале вдруг раздал-
ся свист. И этот свист сим-

волизировал и возмущение, 
и осуждение того «обыкно-
венного фашизма», который 
привел Германию и ее народ, 
доверивший маньяку Гитлеру 
свою судьбу, к катастрофе.

Зал был наэлектризован 
увиденным, и расходились 
зрители в гробовом мол-
чании, низко опустив голо-
вы, не глядя друг на друга. 
Чувствовалось, что им было 
стыдно за свою страну, кото-
рая взрастила маньяка и 
человеконенавистника, и за 
свой народ, который поддал-
ся на его бредни о мировом 
господстве, что привело к 
величавшей трагедии в исто-
рии их народа.

А я в это время вспом-
нил свои детские представ-
ления о фашизме и одну из 
сотен тысяч его жертв – свою 
землячку Аксинью. Было это 
осенью 1943 года, когда река 
Сож оказалась линией фронта. 
Нас, жителей поселка Вольск 
и многих окрестных деревень, 
попавших во фронтовую зону, 
фашисты выгнали из хат, а 
сами поселились в них. Нас 
же под конвоем, словно скот, 
куда-то погнали…

В Хорошевском лесу 
партизаны отбили нас от 
фашистского конвоя. О, как 
мы радовались тогда, как 
ликовали всю ночь, сидя у 
костров! Но радость оказа-
лась короткой. На следую-
щий день лес уже был оце-
плен карателями, началась 
облава. Среди огромного 
скопища стариков, женщин 
и детей возникла паника, 
во время которой Аксинья 
с сыном Мишей и дочерью 
Катей случайно откололись 
от табора. Всю ночь они бро-
дили в лесу, а когда наутро 
вышли на окраину, чтобы 
разобраться и понять, где 
находятся, были схвачены 

карателями. Аксинью вместе 
с детьми привезли в поселок 
Холочье. Долго пытали. Но 
что простая селянка могла 
знать о партизанском отря-
де, находящемся в том же 
Хорошевского лесу? Ничего 
не добившись, каратели рас-
стреляли Аксинью и Мишу. 
Кате, которую они оставили 
в погребе деревенской хаты 
для потехи, удалось бежать. 
Она смогла найти нашу сто-
янку и рассказать о беде, 
которая постигла ее семью.

Когда я вышел из кино-
театра, вспомнились и два 
скромных памятника-тум-
бочки с красными звездами 
на месте противотанкового 
рва под Чечерском. Здесь в 
1942 году были расстреляны 
несколько сотен семей пар-
тизан, коммунистов, евреев – 
фашисты не жалели ни детей, 
ни стариков, ни женщин. У 
тех, кто их казнил, на пряж-
ках ремней была выбита фра-
за: «С нами Бог».

В какого же Бога верили 
эти изверги, которые на сво-
ем пути по нашей белорусской 
земле оставляли тысячи таких 
рвов, сеяли смерть и разруше-
ние? Я не мог согласиться с 
режиссером Роммом, что это 
был «обыкновенный фашизм». 
Он был жестокий, коварный, 
беспощадный, превращавший 
тех, кто исповедовал его, в 
страшное исчадие ада.

…После войны в 
Советском Союзе не устра-
ивали пышных парадов. 
Ветераны собирались за 
поминальными столами, 
чтобы вспомнить пройден-
ные нелегкие фронтовые 
дороги, павших друзей. На 
их пиджаках были совсем 
немногочисленные награды 
– орден, медаль… Знаком 
отличия и глубокого уваже-
ния окружающих (особенно 

подростков) к людям, про-
шедшим войну, были и про-
сто скромные, похожие на 
орденские планочки, разно-
цветные нашивки на рукаве 
гимнастерки. Все знали: они 
говорят о полученных ране-
ниях и степени их тяжести.

В наше время всё оглу-
шительнее раздается гро-
хот парадов, приуроченных 
к 9 Мая. На трибунах стоят 
молодые полковники, гене-
ралы, увешанные «от плеч 
до колен» наградами. Так и 
хочется спросить: на каких 
паркетах и у каких корму-
шек вы так отличились перед 
народом, перед страной? И не 
испытываете ли вы хотя бы 
изредка чувство неловкости 
перед уже немногочисленны-
ми ветеранами за то, что так 
обесцениваете их политые 
кровью награды?

Может, уже пора вер-
нуться к послевоенным тра-
дициям – в тишине отдавать 
дань памяти павшим и про-
шедшим войну? А истори-
кам – наконец рассказать 
молодежи всю жестокую и 
неприкрытую правду о вой-
не. Чтобы наши юноши и 
девушки хорошо осознали: 
для песен и плясок есть мно-
го других дат. И если они 
вдруг услышат от гопников, 
вырвавшихся из российских 
подворотен, не нюхавших 
пороха и не знающих, через 
какие тяжкие испытания 
прошел наш народ, бредо-
вые угрозы Западу «Можем 
повторить!», пусть не смо-
трят на них как на героев, 
а понимают: эти новоявлен-
ные вояки покушаются на 
жизнь и будущее белорус-
ской молодежи, на завтраш-
ний день нашей страны.

Вячеслав ВОЛьСКИЙ, 
член Союза белорусских 

писателей.

Паберажомся!
Тэма каранавіруса 

захлынула ўсе сродкі масавай 
інфармацыі. І, вядома ж, бяда! 
Але ж ці адна яна ў нас? Ад 
распаўсюджвання COVID-19 
памерла некалькі дзясяткаў 
чалавек. А колькі жыццяў 
згублена за гэты перыяд 
у дарожна-транспартных 
здарэннях? Я не ведаю 
дакладнай статыстыкі, але 
ўпэўнены: не менш, а нават 
больш. Кожны дзень з’яўляецца 
інфармацыя: у адным месцы 
п’яны кіроўца парушыў 
хуткасны рэжым, дапусціў 
лабавое сутыкненне легкавіка 
з сустрэчнай фурай, у другім 

– пад коламі аўто аказаўся 
веласіпедыст і з цяжкімі 
цялеснымі пашкоджаннямі 
памёр на месцы здарэння, у 
трэцім – падчас абгону вадзіцель 
не справіўся з кіраваннем, і 
ад заносу машына зляцела 
ў канаву, перавярнуўшыся 
некалькі разоў…

Хачу звярнуць увагу яшчэ 
на адну нашу бяду. Сотні 
чалавек гінуць штогод у 
агні. Колькі пажараў узнікае 
па віне людзей! Выпіў, лёг з 
цыгарэтай у ложак – згарэла і 
хата, і яе гаспадар. Своечасова 
не звярнулі ўвагу на шчыліны 
ў дымаходзе – прабіліся іскры 

наверх, і ўспыхнула полымя 
на гарышчы. Насельнікі так і 
не прачнуліся, задыхнуўшыся 
ядавітым газам…

Мноства людзей гіне ў 
нас ад розных атручванняў. 
Маладому чалавеку жыць ды 
жыць, а ён вечарам «узяў на 
грудзь» столькі спіртнога, што 
лёг і заснуў навечна.

Кажуць: адна бяда 
не ходзіць. Дык, можа, 
будзем больш асцярожныя? 
Недарэмна ж ёсць прыказка: 
беражонага і Бог беражэ.

Кастусь ПАЛАЖЭНКА, 
сталы чытач 

«Народнай Волі».

Маю душу 
перапаўняла пачуццё гонару, 

што і я – выпускнік 
гэтай школы…

150 гадоў для плане-
ты Зямля – адно імгненне. 
Для чалавека – гэта жыц-
цё прыкладна шасці-сямі 
пакаленняў. А для школы? 
Акурат 150 гадоў споўнілася 
сёлета Валеўскай сярэдняй 
школе ў Навагрудскім раёне. 
Спачатку была яна двухгадо-
вай царкоўна-прыходскай, 
і навучаліся ў ёй усяго 30 
вучняў. Потым, пасля Першай 
сусветнай вайны, набы-
ла статус сямігодкі. Першая 
ажыццяўляла сваю дзейнасць 
выключна на рускай мове, дру-
гая – на польскай. Чыя ўлада 
– таго і мова…

А з 1939 года па сённяшні 
дзень мова навучання ў 
Валеўскай СШ – беларуская. У 
1952 годзе школа адсвяткава-
ла наваселле – у прасторным 
двухпавярховым будынку, дзе 
было няцесна 400 вучням. Тады 
ж быў створаны краязнаўчы 
музей – першы такога кшталту 
ў школах Беларусі. Экспанаты 
для яго збіралі самі вучні 
падчас летніх турпаходаў. На 
тэрыторыі школа з’явіўся парк-
дэндрарый, было заснавана 
школьнае лясніцтва, штогод 
вучні рабілі і развешвалі ледзь 
не 150 шпакоўняў і дуплянак. 
Між іншым, музей і дэндра-
рый сталі лаўрэатамі ВДНГ 
СССР – на той час дасягнен-
не проста нечуванае. Адразу 
тром настаўнікам – В.Ускову, 
Г.Явосце і М.Петрыкевічу 

(майму бацьку) было прыс-
воена званне «Заслужаны 
настаўнік Беларусі».

Валеўская СШ тады грыме-
ла на ўсю Беларусь. На сустрэ-
чы з вучнямі прыязджалі Якуб 
Колас, Пятрусь Броўка, Максім 
Танк, Янка Брыль, Уладзімір 
Караткевіч, Уладзімір Калеснік, 
Фёдар Янкоўскі, украінскі 
паэт-акадэмік Максім Рыльскі 
і перакладчык беларускай 
літаратуры з Балгарыі Георгій 
Вылчаў…

Сёння ў школе вучняў 
крыху больш за 100 чала-
век, але даўнія традыцыі не 
занядбаны. Старшакласніца 
Юлія Лісіца ў гэтым годзе 
заняла другое месца ў аблас-
ной алімпіядзе па белару-
скай мове. Школьны музей 
атрымаў статус народнага, 
ён працягвае папаўняцца. 
Як прадаўжае папаўняцца 
і парк-дэндрарый, у якім 
налічваецца каля 200 відаў 
дрэў і кустарнікаў.

На юбілей Валеўскай СШ 
сабралася некалькі соцень 
выпускнікоў, прыехаў і стар-
шыня Навагрудскага райвы-
канкама Сяргей Федчанка. 
Святочная імпрэза пачалася 
школьным гімнам на белару-
скай мове, які спявалі стоячы 
ўсе прысутныя. І далей увесь 
сцэнарый працягваўся на 
роднай мове – больш за дзве 
гадзіны. На гэты час я нібы 
вярнуўся ў сваё дзяцінства. 

Маю душу перапаўняла пачуц-
цё гонару, што і я – выпускнік 
гэтай школы, што і мой баць-
ка, працуючы ў ёй завучам, 
здолеў натхніць педкалектыў 
на многія добрыя справы. І яго 
імя ў сценах школы не забыта.

Жыццё параскідала 
выхаванцаў Валеўскай шко-
лы па ўсёй Беларусі і за яе 
межы. Адметна, што многія з 
 іх засталіся патрыётамі сваёй 
Бацькаўшчыны. Згадаю толькі 
некалькі імён. У Вільнюсе 
жыла актывістка тамтэйшага 
Таварыства беларускай куль-
туры Святлана Красуцкая. У 
Слоніме ўсе ведалі доктара-
траўматолага і грамадскага 
актывіста Івана Шэгу. У Барані 
пад Оршай жыве і працуе 
сябра Рады ГА «Таварыства 
беларускай мовы» Юрась 
Нагорны. У Гродне і Шчучыне 
працаваў лекарам актывіст 
грамадска-культурніцкага клу-
ба «Паходня» Васіль Бязмен. 
Ды і аўтар гэтых радкоў шмат 
гадоў узначальвае Дзятлаўскую 
раённую філію ТБМ…

Хачу праз любімую газету 
«Народная Воля» павіншаваць 
адну са старэйшых школ 
Беларусі з юбілеем і пажадаць 
яе педкалектыву трымацца 
свайго – і мовы, і гісторыі, і 
традыцый!

Валерый ПЕТРЫКЕВІЧ, 
выпускнік Валеўскай СШ 

1963 года.
г.Дзятлава.

Пашпартная смехатура
НЕСТАНДАРТ

У студзені бягучага года 
мне стукнула сто гадоў. І я 
нядаўна вырашыў зазірнуць 
у свой пашпарт, каб даведац-
ца пра тэрмін яго дзеяння 
для пажылых людзей. І быў 
здзіўлены: тэрмін дзеяння 
майго пашпарта скончыўся 
ў юбілейным месяцы.

Аказваецца, стогадова-
му грамадзяніну неабход-
на атрымаць новы паш-
парт. Дзеля гэтага трэба 
зрабіць свежы фотазды-
мак, прыкласці да дзвюх 

запоўненых анкет пасвед-
чанне аб шлюбе (добра, што 
хоць не патрабуюць звесткі, 
што я пражыў з жонкай 
шэсцьдзясят з гакам гадоў).

Мне пашанцавала. 
Анкеты запоўніла сама паш-
партыстка і нават прынес-
ла дадому, каб я іх падпісаў. 
Новенькі пашпарт таксама 
прывёз дадому падпалкоўнік 
міліцыі. Паціснуў мне руку і 
ўрачыста павіншаваў з атры-
маннем новага дакумента, у 
якім запісана, што на гэты 

раз тэрмін яго дзеяння – да 
26 лютага 2045 года. Дажыць 
бы!

Скажыце, навошта заме-
на пашпарта ў стогадовым 
узросце? Ці не прасцей 
было б пры выдачы пажы-
лым людзям гэтага даку-
мента пазначаць, што ён 
бестэрміновы?

Васіль СЕМЕНЯКОЎ,
удзельнік Вялікай 
Айчыннай вайны, 

заслужаны работнік 
культуры БССР.

З НАГОДЫ

У сувязі з пандэміяй 
каранавіруса раніцай 12 
красавіка, у Вербную нядзелю, 
па 3-м тэлеканале транслявалася 
літ ургія, якую служыў 
мітрапаліт Павел. Вялікі дзякуй 
царкве і тэлевізійнай кампаніі 
за арганізацыю трансляцыі! 
Дзіўнавата, праўда, выглядае: на 
другім дзясятку ХХI стагоддзя 
настаяцель так званай Беларускай 

праваслаўнай царквы нават у 
гадавое свята «Вербны дзень» 
літургію вёў не ў беларускім 
слове, якое ёсць словам ад Бога 
для беларусаў. Прыемна тое, 
што паралельна гучаў пераклад 
тэкстаў малітваў на беларускую 
мову. Гэтую функцыю годна 
выконваў протаіерэй Сяргей 
Гардун. З яго вуснаў божае 
слова, малітвы і каментарыі да 

іх з галоўнага храма даносіліся 
да жыхароў усёй Беларусі на 
канстытуцыйна замацаванай 
першай дзяржаўнай мове. 
Малітва па-беларуску ўлівалася 
ў сэрцы і душы тэлепрыхаджан.

Даруйце мне, Божа і вернікі 
Беларусі, калі гэта грэх, але 

зраблю заўвагу мітрапаліту 
Паўлу. Мітрапаліт Павел дазволіў 
сабе адыход ад канона літургіі і 
ўключыў дзве малітвы дадаткова: 
за Украіну і ў абарону ад 
каранавіруса.

Спачатку я ўсцешыўся: 
настаяцель памоліцца за 

ўкраінскі народ, які ўжо шосты 
год абараняецца ў расійска-
ўкраінскай вайне, што пачалася 
ў 2014-м нечаканай агрэсіяй з 
боку Расіі. Захоплены, акупаваны 
Крым і часткова Данецкая і 
Луганская  вобласці. Дык які 
ж гэта ўнутраны канфлікт? 

Выступаць абаронцам агрэсара-
акупанта можа толькі яго 
кампаньён. Здаровы роздум не 
дазваляе зразумець пазіцыю 
мітрапаліта Паўла. У тэксце 
устаўленай «малітвы аб Украіне» 
выдзеленым голасам гучыць: 
«…гэта ўнутраны канфлікт, 

і жадаем супакоіцца…» Ці 
царкоўная гэта справа?! 
Нас т аяцель  Беларуска й 
праваслаўнай царквы яшчэ раз 
засведчыў сваю прарасійскую 
пазіцыю і набліжае час 
абвяшчэння аўтакефаліі нашай 
царквы. Апошняе цешыць 
праваслаўных беларусаў.

Мікола САВІЦКІ, хрышчоны 
праваслаўны, прафесар.

      Не я б’ю – вярба б’е

ния окружающих (особенно 

ўкраінскі народ, які ўжо шосты 
год абараняецца ў расійска-
ўкраінскай вайне, што пачалася 

Выступаць абаронцам агрэсара-

і жадаем супакоіцца
царкоўная гэта справа?! 
Нас т аяцель  Беларуска й 



уважаемые читатели!
Уже полтора месяца я общаюсь с Вами со страниц 

«Народной Воли». Несколько слов, что называется, вдогонку.
В мире очень мало вещей происходит из-за любви, чаще 

– из-за ненависти, а в абсолютном большинстве случаев – 
из-за безразличия. Безразличия богатых к бедным, властей 
к народам, здоровых к больным, равнодушных отношений 
между соседями и даже внутри семей.

Читая уже вместе с вами свои мемуары и не претендуя 
на очень высокую оценку писательских способностей, я убе-
дился, что написал о любви. О любви к тем, с кем встречал-
ся, общался, работал. Старался никогда не быть безразлич-
ным даже к недругам и завистникам. И уж точно никогда не 
руководствовался ненавистью.

В моих записках отражена моя правда – взгляд человека, 
который многие известные вещи видел и видит, ощущал и 
ощущает по-своему, не претендуя на абсолютную объектив-
ность суждений. Ведь мир для меня таков, каким я его вижу. 
И, когда мои глаза закроются, уйдет мой мир, а не чей-то 
другой. В этом и есть моя свобода чувствовать и говорить. 
Я признаю право каждого чувствовать и утверждать иное. 
Но – чувствовать, а не быть безразличным.

Хочу сказать: как часто, живя рядом, мы не пытаемся 

понять друг друга, судим поверхностно, нарушая все чело-
веческие и божьи законы.

«Если согрешит человек против человека – о нем помо-
лятся Богу. Если же человек согрешит против Господа – кто 
заступится за него?» (библия – Царств, 2:25)

В жизни не бывает идеальных людей. «Каждый из нас 
повинен в чужих грехах» (сефер Хасидим).

Счастлив, что с помощью замечательной газеты 
«Народная Воля» смог вернуться на Родину, к моим друзьям 
и родственникам, знакомым и незнакомым соотечественни-
кам, туда, где я родился, сформировался и прожил значи-
тельную часть жизни, полную событий и переживаний.

«Стоило Родине скрыться из глаз – она всплыла в душе» 
(Гейне «английские фрагменты»).

Отдельное спасибо главному редактору «Народной Воли» 
Иосифу Павловичу Середичу и всему коллективу редакции 
за верность принципам демократии и плюрализма, смелость 
и профессионализм, позволяющие газете в не самые про-
стые времена быть честной, а значит, неравнодушной.

P.S. Учитывая сложное время, которое сейчас пережива-
ет весь мир, хочу пожелать всем гражданам Беларуси:

здароўя, гизунд (идиш), бриют (иврит).
Михаил ФАРФЕЛь.
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ЕСТЬ ВОПРОС!

БОЛЬШАЯ ПОЛИТИКА

Михаил ФАРФЕЛЬОткрытый   перелом
(Продолжение. Начало в №№18–31.)

«Человек, который считает, что 
может жить без других, ошибается. 

Человек, который считает, что другие 
не смогут жить без него, ошибается 

вдвойне».
Из хасидских сказаний

Я обнаружил, что рядом со мной 
находится очень красивая женщина. 
Кроме того, Наташа во всех отношениях 
была, по сути, сильнее меня. Мне вдруг 
стало понятно, что трое моих детей еще 
нуждаются в отце, а они ведь всегда были 
на третьем месте. Легкий бриз доставлял 
мне теперь большее удовольствие, чем те 
вихри, в которых я когда-то чувствовал 
себя как рыба в воде. Лицемерие и слад-
кая ложь, которые я принимал иногда, 
словно нарзанные ванны, начали посте-
пенно вызывать отвращение. И новое 
чувство очищения заполняло мою почти 
разрушенную психику.

Наташа надежно поддерживала во 
мне эту наметившуюся тенденцию. Как у 
огромного крепкого дерева, вдруг разру-
шенного грозой, во мне начал прорастать 
зеленый росток – то ли от еще живых 
корней, то ли от еще не умершего ствола. 
Незаметно пролетели сорок пять лет моей 
жизни, но мучительно медленно тянулись 
эти первые месяцы восстановления после 
инфаркта.

Постепенно я начал выходить на 
работу, мой график изменился. После 
просмотра почты и газет – обязатель-
ная прогулка возле моря. Возвратившись, 
беседовал с дипломатами, они доклады-
вали о своей работе, вводя в курс всех 
дел. Затем проводил две-три встречи, 
несколько телефонных разговоров – и 
отправлялся домой, причем чувствовал 
себя очень усталым. На все торжества и 
приемы, требовавшие относительно дале-
ких поездок или проходящие в вечернее 
время, я посылал дипломатов, которые с 
удовольствием принимали участие в этих 
мероприятиях.

В посольстве произошли кадровые 
изменения, были отозваны ребята, с кем 
я начинал работать и с кем отношения 
выходили за рамки служебных. Прибыли 
совсем другие люди, и, несмотря на то, 
что внешне все выглядело вполне при-
емлемо и сложился коллектив, это уже не 
была семья, которую я любил и в которой 
вне работы мы были равными и просто 
друзьями. А главное – я начал ощущать, 
что за пределами офиса я почти не думаю 
о работе, чего со мной раньше никогда 
не бывало. Всю жизнь, если можно так 
сказать, я работал по двадцать четыре 
часа в сутки. Если десять из них я был на 
работе, то в остальное время думал о ней, 
и наоборот.

И вот зимой 1996 года мне стало 
понятно: я хочу, чтобы приехал новый 
человек. Геннадий Лавицкий к этому 
времени уже был назначен. Зная его по 
парламенту, я позвонил ему в Минск. 
По-моему, он был рад этому звонку. Я 
сообщил о том, что к его приезду все 
будет готово, жене посоветовал, что с 
собой брать, как одеваться и т.д. Геннадий 
сказал, что хочет меня видеть советником 
и чтобы я не волновался, все будет хоро-
шо. Этими словами закончилась наша 
беседа.

Мы сняли квартиру в Тель-Авиве, 
недалеко от моря. Вскоре встретили ново-
го посла в аэропорту. Встречали его всем 
посольством, сразу отвезли в резиден-
цию, на виллу, где я жил. Праздничный 

ужин был готов. Я поздравил его с при-
ездом и пообещал, что сделаю все, чтобы 
господин посол как можно безболезнен-
нее вошел в курс всех дел.

Надо сказать, что Геннадий повел 
себя очень достойно. Во-первых, все 
были предупреждены, что мы друзья 
и что он сделает все возможное, чтобы 
я не почувствовал перемен. Лавицкий 
даже предложил мне на некоторое вре-
мя остаться в прежнем моем жилище. 
Поблагодарив его, конечно, я сообщил, 
что уже переехал в соответствующую 
моему статусу квартиру. Я действи-
тельно старался, чтобы он как можно 
быстрее и увереннее окунулся в новое 
для него дело. Первые два-три месяца 
ушли на то, чтобы познакомить госпо-
дина посла с людьми, которые, по мое-
му мнению, могли быть ему полезными 
в работе. Безусловно, я не избежал и 
заметной перемены в отношении ко мне 
моих сослуживцев. Но с Геннадием я 
чувствовал себя защищенным, и мне 
было довольно комфортно.

К концу весны 1996 года новый посол 
уже был уверенным в себе чиновником. 
Моя миссия подходила к логическому 
завершению. Когда мне руководитель 
говорил, что может продлить мою работу 
еще на месяц, а затем еще на какое-то 
время, было понятно, что ему уже требу-
ются усилия, чтобы продолжать работать 
вместе. Я имею в виду в первую очередь 
давление МИДа. Не надо много ума для 
понимания возникшей ситуации.

Мои друзья из Минска постоянно 
приглашали меня и обещали очень высо-
кие должности даже в системе, в которой 
я работал. Надо понимать, что в нашей 
стране кадрами, особенно высокопостав-
ленными, ведает не отраслевое министер-
ство. Это прерогатива совсем других вет-
вей власти.

Что касается МИДа, то там, как всег-
да, молчали. Не увольняли, не отзывали, 
просто молчали. Вся моя работа в этой 
привилегированной отрасли началась 
необычно и очень нестандартно закан-
чивалась. Так мне казалось в то время. 
Теперь же мне известно, что большинство 
послов первой волны после смены власти 
по завершении своей каденции, а иногда 
и раньше, просто остались безработны-
ми, в том числе даже бывшие министры.

После того, что произошло со мной 
в связи с состоянием здоровья, я хоро-
шо знал, что все, слава богу, кончается, 
и хорошее, и плохое. Возникла пробле-
ма совсем другая: где и как жить даль-
ше? Причем и в прямом, и в переносном 
смысле. Эта возникшая дилемма, с кото-
рой пришлось справляться, была и оста-
ется самой сложной в моей биографии.

Я никогда специально не планировал 
остаться в Израиле. Но я точно чувство-
вал, что мы вернемся сюда через некото-
рое время на постоянное место житель-
ства. Для этого было очень много причин. 
Но так сложилось, что эту проблему мне 
и моей семье пришлось решать до плани-
руемого возвращения в Беларусь.

Как-то вечером, когда в нашей квар-
тире вся семья была в сборе, мы решили 
обсудить этот вопрос, который, что назы-
вается, уже давно висел в воздухе и созда-
вал тяжелую неопределенность.

В этом пасьянсе все карты были выло-
жены на стол.

Врачи запрещали, точнее убеди-
тельно не рекомендовали мне полгода 
летать самолетом. Дина вышла замуж и 
остается в стране. Дети выросли здесь, 

хорошо говорят на иврите, у каждого 
появились друзья. Здесь живет брат, 
с которым мы очень близки. С другой 
стороны – родители, оставшиеся там. 
При этом полная неопределенность с 
работой, во всяком случае в Минске. 
На первых порах финансово мы не 
были готовы к переезду в Минск, ведь 
цены на квартиры уже начали быстро 
расти. Не были мы готовы жить и 
здесь совсем в новом качестве. Очень 
важным фактором являлось и то, как 
будет воспринято мое «невозвраще-
ние» там, в Беларуси. И как это все, 
вместе взятое, скажется на немолодых 
уже родителях.

Выложив, что называется, все карты 
на стол, я не считал себя вправе само-
стоятельно принять столь ответственное 
решение. Я хотел помощи, я нуждался в 
ней, я испытывал необходимость в раз-
делении ответственности на всех.

Наташа сказала однозначно:
– Твое здоровье – это самое главное, 

о чем надо думать. В деревне «скорая 
помощь» не придет за пять минут, как 
здесь. Поэтому нужно выбирать не где 
и как жить, а нужно выбрать – просто 
жить. Будет еще и двойное гражданство. 
И все вопросы постепенно решатся… – 
уже не так уверенно добавила она.

– Ты представляешь, какая нагрузка 
ляжет на всех, и в первую очередь на 
тебя, в этих новых условиях? – спросил я, 
чтобы быть уверенным, что она осознает 
такое свое решение.

– Не пропадем! Работы мы никогда не 
боялись. И вообще, давайте относиться к 
этому спокойно и прагматически, – отве-
тила жена.

Все были согласны – и не только с 
логикой ее слов. В первую очередь на 
всех подействовали уверенность и спо-
койствие, с которыми Наташа это про-
изнесла.

Возникла необходимость «технически 
правильно» решить эту задачу, что для 
меня было очень важно. Я подошел к 
Лавицкому, и мы спокойно с ним обсуди-
ли все еще раз. Он был конкретен:

– Решайте так, чтобы было в первую 
очередь хорошо вашей семье.

Иногда я читаю, а чаще приходится 
слышать, что дипломат Фарфель остал-
ся в Израиле. Должен многих разочаро-
вать: это не обо мне. Я написал заявление 
об увольнении, сдал дипломатический 
паспорт в посольство и дождался, ког-
да из Минска придет общегражданский 
документ. С этой секунды я уже был 
не дипломатом, а просто гражданином 
Республики Беларусь, имеющим, как и 
многие, право не репатриацию.

Это все было в мае 1996 года, а осуще-
ствили мы репатриацию в Израиль лишь 
в ноябре 1996-го. В Беларуси, насколь-
ко я знаю, были случаи, когда диплома-
ты действительно оставались в стране, в 
которой работали, и даже просили ино-
гда политического убежища. Меня в этих 
списках нет.

Кстати, справедливости ради должен 
сказать, что ни в одном выступлении 
руководителя страны, ни в одной бело-
русской газете не было ни слова лжи в 
мой адрес по этому поводу. Я еще раз 
убедился: чтобы адекватно относиться 
к событиям, подобным тому, что про-
изошло со мной, нужно быть просто нор-
мальным порядочным человеком. К сча-
стью, в Беларуси таких людей достаточно 
много. Мне всегда везло на них, и они 
всегда окружали меня.

МЕМУАРЫ

Москва вернется  
к проекту «углубленной 

интеграции»  
после пандемии

Опасность аннексии Беларуси не исчезла.
Стало складываться впечатление, что глобальный энергетический кризис помог официальному 

Минску предотвратить самую серьезную угрозу независимости Беларуси. Однако пандемия 
коронавируса может свести этот успех на нет.

Первая попытка  
«углубить интеграцию» 

Москве не удалась
Минувший год прошел для Минска 

под знаком угрозы так называемого 
углубления интеграции, ультиматив-
но предложенного Россией в обмен на 
сохранение экономических преферен-
ций.

Причем если поначалу общество 
убеждали, что речь идет о дорожных 
картах лишь по чисто экономическим 
аспектам, то впоследствии на самом 
высоком уровне было признано нали-
чие еще одной, 31-й, карты, в которой 
говорилось уже о единой валюте и над-
национальных органах. А эти моменты 
означают прямую угрозу суверенитету 
Беларуси.

Однако противостояние белорус-
ского руководства этим инициативам 
вынудило Кремль отказаться от плана 
фактически создать новый субъект меж-
дународного права и убить тем самым 
двух зайцев: по сути инкорпорировать 
Беларусь и обеспечить Владимиру 
Путину продление полномочий.

В энергетической сфере Минску уда-
лось добиться частичной диверсифика-
ции источников нефти и вроде бы дого-
вориться о поставках ее российскими 
компаниями без затребованной ранее 
премии (точнее о ее снижении и компен-
сации российским правительством).

Белорусская экономика 
упадет

Однако в игру вступил коронави-
рус, который совершенно очевидно 
приведет к чрезвычайно серьезным 
потерям для всей мировой экономики.

Понятно, что потери эти будут раз-
личными для разных стран. К сожале-
нию, мало оснований надеяться, что 
Беларусь окажется в числе наименее 
пострадавших. Даже если выбранная 
белорусскими властями стратегия про-
тиводействия окажется успешной и 
влияние эпидемии на экономику будет 
слабее, чем там, где ввели карантин.

Согласно последним оценкам 
российских аналитиков, негативные 
последствия пандемии и обязательств 

по сокращению нефтедобычи в рамках 
нового соглашения ОПЕК+ приведут к 
тому, что глубина экономического про-
вала в России может достичь 11% ВВП.

МВФ же прогнозирует снижение 
ВВП Беларуси в 2020 году на уров-
не 6%. Это тоже очень серьезно. К 
тому же независимый эксперт леонид 
Злотников напоминает, что «Россия 
может выйти из карантина и, чтобы 
запустить рост экономики, подкинуть 
денег из своих накопленных резервов. А 
вот у Беларуси резервы маленькие – и 
независимо от коронавируса они будут 
расходоваться».

Вдобавок эффективность нере-
формированной белоруской экономи-
ки низка, так что положение в ней в 
любом случае будет ухудшаться.

Союзному государству 
конец? Не факт

Сегодня риторика белорусского 
руководства в адрес Кремля, который-
де ведет себя не по-союзнически в 
условиях пандемии и экономического 
кризиса, становится все более жест-
кой. Достаточно вспомнить недавнее 
резкое интервью tut.by главы белорус-
ского внешнеполитического ведомства 
Владимира макея или совсем свежую 
критику александром лукашенко рос-
сийской информационной политики в 
отношении Беларуси.

Некоторые белорусские аналитики 
делают вывод, что пандемия коронави-
руса развалит союз Минска и Москвы 
(артем Шрайбман), что «начавший-
ся экономический кризис станет фак-
тически гробовщиком Союзного госу-
дарства Беларуси и России» (андрей 
Поротников).

Но это отнюдь не очевидно. Более 
того, все может произойти с точностью 
до наоборот.

Дорожные карты  
у Кремля наготове

Начнем с того, что наша страна после 
пандемии и кризиса окажется, мягко 
говоря, не в самом благоприятном эко-
номическом положении и будет остро 
нуждаться во внешней поддержке.

При этом найти ее источники 
будет крайне сложно. Колоссальные 
финансовые вливания в собствен-
ные экономики глобальных акторов – 
Европейского Союза и Соединенных 
Штатов – серьезно осложнят их поло-
жение. Соответственно, на мало-маль-
ски значительную западную помощь 
вряд ли стоит надеяться.

Еще более ухудшает ситуацию то, 
что в таких условиях Запад вряд ли 
сможет (или захочет) быть фактором 
сдерживания агрессивной политики 
Москвы. По крайней мере в отношении 
потенциальных жертв агрессии.

Поэтому возникают серьезные опа-
сения, что Россия не преминет вос-
пользоваться подобной ситуацией. По 
крайней мере никаких предпосылок к 
тому, что она готова отказаться от сво-
их имперских амбиций, сейчас не про-
сматривается.

Скорее, наоборот. Трудно не согла-
ситься с российским аналитиком 
Владимиром Пастуховым, который 
утверждает, что в Кремле «основани-
ем принимаемых политических или 
управленческих решений становится 
не прагматичный, пусть и циничный, 
расчет <…> а некие «большие идеи», 
произрастающие из новоявленного 
мифологического сознания российско-
го правящего класса, отражающие не 
столько трезвые оценки реальности, 
сколько какие-то глубоко субъектив-
ные симпатии или антипатии».

Кстати, новый российский премьер 
михаил мишустин уже напоминал 
белорусскому коллеге о необходимости 
достраивать «союзное государство». 
Дорожные карты ждут своего часа. И 
в трудной для Минска ситуации «после 
коронавируса» Россия может попы-
таться инкорпорировать Беларусь эко-
номическим путем.

А в случае неудачи Кремль, по мне-
нию директора Центра стратегических 
и внешнеполитических исследований 
(Минск) арсения сивицкого, может 
воспользоваться вполне вероятной 
нестабильностью социально-экономи-
ческой и, как следствие, политической 
обстановки в стране как предлогом для 
силового вмешательства.

Андрей ФЕДОРОВ.
naviny.by

Германия призывает Китай прояснить обстоятельства  
вспышки коронавируса

Германия присоедини-
лась к странам, призыва-
ющим руководство Китая 
прояснить обстоятельства 
распространения корона-
вируса SARS-CoV-2 в стра-
не. «[Китайская сторона] в 
ситуации мирового кризиса 
должна продемонстрировать 
полную открытость, особен-
но в вопросе возникновения 
вируса», – заявил министр 
по вопросам экономического 
сотрудничества и развития 
ФРГ Герд мюллер в воскресе-
нье 19 апреля. По его словам, 
необходимо прояснить тео-
рию возможного лаборатор-
ного происхождения возбуди-
теля заболевания COVID-19.

Руководитель лаборато-
рии Института вирусологии 
в китайском городе Ухань 
Юань Чжимин отверг воз-
можность подобного проис-

хождения вируса. Команда 
ученых «точно знает, како-
го рода исследования прово-
дят в институте и как там 
обращаются с вирусами и 

образцами», отметил он. Ни 
один сотрудник лаборатории 
не был заражен, подчеркнул 
Чжимин. 

Американский телеканал 

Fox News ранее сообщил, 
что первым человеком, зара-
зившимся новым вирусом от 
летучей мыши, стал сотруд-
ник этой лаборатории.

Глава МИД Австралии призывает проверить реакцию ВОЗ  
на пандемию

Министр иностранных дел 
Австралии марис Пейн призвала к 
независимому исследованию ситуации 
с распространением вируса. Странам 
необходимо представить детали проис-
хождения SARS-CoV-2, свои стратегии 

по борьбе с ним и продемонстрировать 
прозрачность в вопросе дальнейшего 
использования информации, подчер-
кнула она.

Глава МИД Австралии также 
призвала проверить деятельность 

Всемирной организации здравоохране-
ния (ВОЗ). По словам министра здраво-
охранения Грега Ханта, Австралии уда-
лось пресечь распространение вируса, 
поскольку страна не придерживалась 
всех рекомендаций ВОЗ.

Президент США Трамп грозит Китаю последствиями из-за вируса
Президент США Дональд Трамп 

днем ранее заявил, что Китай должен 
нести ответственность, если выяс-
нится, что Пекин сознательно скры-
вал данные о SARS-CoV-2. Новый 
опасный вирус можно было оста-
новить в Китае еще до начала пан-
демии, считает глава Белого дома. 
Трамп не уточнил, с какими послед-

ствиями со стороны Вашингтона 
Пекин может столкнуться. Глава 
Белого дома уже объявил о времен-
ном прекращении финансирования 
Всемирной организации здравоохра-
нения до тех пор, пока в Вашингтоне 
не изучат, как ВОЗ реагировала на 
кризис из-за пандемии COVID-19.

Коронавирус SARS-CoV-2 проник в 

210 стран и территорий после вспышки 
в Китае в конце 2019 года. Возбудитель 
COVID-19 выявлен у более чем 2,4 
миллиона жителей планеты, от послед-
ствий заболевания скончались более 
160.000 человек. Первое место в мире 
по числу инфицированных и леталь-
ных исходов занимают США, сообщает 
«Дойче Велле».

ПОСЛЕСЛОВИЕ
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ОТ ПЕРВОГО ЛИЦА

Дзякуй, Валодзечка, што тваё жыццё не абмінула маё…
ПАМЯЦЬ

Бодался «теленок» с Минкультом
Еще в начале 2013 года 

я как продюсер и директор 
ООО «Кинокомпания НВП» 
(NewWaveProduction), кото-
рая, смею утверждать, к 
тому времени хорошо заре-
комендовала себя на рын-
ке (наш полнометражный 
игровой фильм «БаБу», про-
ект «Первая мировая» были 
удостоены многих наград на 
фестивалях и пользовались 
популярностью у зрителей), 
запустила съемки нового 
фильма-сказки «Невероятные 
приключения Арбузика и 
Бебешки». Министерство 
культуры взялось на 100% 
профинансировать эту лен-
ту. Все шло хорошо, график 
соблюдался. Была полностью 
отснята игровая часть фильма 
и произведена основная часть 
мультипликации. Но тут гря-
нул 2014 год – экономический 
кризис, а у меня некоторые 
договоры привязаны к услов-
ным единицам. И если бы я 
продолжал платить по этим 
договорам, то вышел бы за 
рамки смет и не вложился 
бы в выделенное финанси-
рование. Я срочно занялся 
поиском партнеров, которые 
согласились бы работать, не 
привязываясь к валюте.

Поехал в Министерство 
культуры к тогдашнему 
начальнику управления по 
кинематографии Лисовскому 
– это был декабрь 2014 года. 
Так и так, нужно продлить 
срок производства киносказ-
ки максимум на 4–5 месяцев 
из-за смены компании, про-

изводящей мультипликацию. 
Чиновник вроде бы все понял 
и обещал, что с этим про-
блем не будет. Я написал в 
Минкульт официальное пись-
мо. Все, как положено, в рам-
ках законодательства. Одна 
крупная юридическая компа-
ния также дала мне заключе-
ние, что моя просьба не про-
тиворечит закону, что сроки 
производства фильма по моей 
просьбе можно продлить. Да, 
собственно, это общая прак-

тика: и до, и после Минкульт 
продлевал и продлевает сро-
ки производства всем, кто в 
этом нуждался. 

А мне – нет. Мол, я их 
не уважаю, у меня вздорный 
характер и неправильный 
взгляд на наши отношения. 
Дотянули до критической 
черты. 

Чиновник Лисовский был 
со своего поста уволен. Одно 
из моих писем, датированное 
мартом 2015 года, вообще 

пропало из делопроизводства. 
А в это время Министерство 
культуры стал проверять 
Комитет госконтроля. Он, 
как принято, пошел по всем 
контрагентам. Пришли и на 
ООО «Кинокомпания НВП». 
Я честно объяснил ситуа-
цию: фильм к июлю 2015 года 
сдать по договору не смогу. 
Мы с проверяющим нашли 
взаимопонимание: мол, нор-
мальная жизненная ситуация, 
тем более не противоречащая 
законодательству Республики 
Беларусь. В заключитель-
ном акте проверки было как 
констатация факта указано: 
дополнительное соглашение 
с Минкультом не заключено.

И тут началось!.. 
Оказывается, министерство и 
не собирается заключать со 
мной дополнительное согла-
шение. Захотели проучить 
за мою принципиальную 
позицию и мнение по пово-
ду отношения чиновников к 
кинопроизводству. Первый 
заместитель министра Ирина 
Владимировна Дрига так и 
сказала: мол, не надо было с 
нами связываться. То есть не 
надо было доверять государ-
ству?! Я пошел на прием к 
тогдашнему министру Борису 
Владимировичу Светлову: «У 
меня всё горит, всё плавится 
– что вы делаете? Почему не 
подписываются документы?» 
Но волокита продолжалась. 
Подошло время официальной 
даты сдачи фильма, мини-
стерство собирается его при-
нимать. Я отвечаю, что лента 

не готова: «Вы же сами об 
этом прекрасно знаете, пре-
кратили финансирование, 
не принимаете отчеты и не 
подписали дополнительное 
соглашение». Они мне: это 
твои проблемы. 

Просмотр материа-
ла состоялся. Прибыло 
все министерство во гла-
ве со Светловым и самая 
активная часть комиссии 
при Минкульте по борьбе с 
порнографией и насилием. 
Незаконченный яркий дет-
ский фильм неожиданно при-
знали пропитанным детским 
насилием, педофилией и сек-
сом. Я не верил своим ушам… 
Но об этом торжествен-
но объявила председатель 
комиссии Нина Фрольцова 
прямо перед руководством 
Минкульта. Сотрудники 
офиса и приглашенные 
мной заслуженные люди из 
творческой среды онемели. 
Светлов отозвал меня в сто-
рону и сказал, обведя рукой 
мой офис: «И этим всем ты 
готов пожертвовать, борясь с 
нами?» – «Я не борюсь, я хочу 
справедливости!» Но вскоре 
уже были заблокированы мои 
счета и выставлены штраф-
ные санкции. Сложилось 
впечатление, что министер-
ству уже не нужен продукт, 
не нужен фильм – им надо 
меня наказать. А посему я 
кроме непомерных штрафных 
санкций должен вернуть все 
деньги, вложенные в произ-
водство ленты. И получает-
ся, что готовый фильм-сказка 

Министерству культуры не 
нужен! Главное – доказать 
свою значимость. По-моему, 
это называется «чиновничья 
дурь».

Я начал отстаивать свою 
правоту. Правда и законо-
дательство на моей стороне! 
Как-то на одном из заседаний 
министерства в расширен-
ном составе я спросил Ирину 
Дригу, бывшего первого заме-
стителя министра: «Ирина 
Владимировна, что же вы дела-
ете?» Она ответила: «Мы сто-
им на страже интересов госу-
дарства! И мы против вашей 
кинокомпании еще не все кара-
тельные меры применили».

Чего только не изобретало 
министерство, чтобы заполу-
чить фильм, наказать меня и 
выйти сухими из воды! Но 
все тщетно. Доказать, что 
они действуют в правовом 
поле, не смогли, председа-
тель Экономического суда 
г.Минска отказал им в воз-
буждении приказного произ-
водства.

Шло время, пробле-
ма не решалась. И вот 
Министерство культуры 
возглавил Юрий Павлович 
Бондарь. Я думал: что-то 
кардинально изменится. 
Побывал у нового мини-
стра на личном приеме. 
Нет! Сплошное лицемерие. 
Сначала: давайте решать кон-
структивно. Потом опять ста-
рые песни, как и у предыду-
щего руководства Минкульта.

А между тем идет шестой 
год моих мытарств. Потеряны 

деньги, развалена работа ком-
пании, падает ценность прак-
тически готового фильма-
сказки. Мне сказали конфи-
денциально: как бы ты ни бил-
ся, что бы ни предпринимал, 
руководство Министерства 
культуры будет гнуть свою 
линию. Они не смогут при-
знать свою неправоту. А тем 
более не хотят отвечать за 
ошибки предыдущего руко-
водства. Признать – значит 
подтвердить бездарное руко-
водство и преднамеренное 
затягивание вопроса на про-
тяжении шести лет.

Вот это удар судьбы, 
осуществленный рука-
ми Минкульта... Но я же 
хочу закончить свое кино, 
мы же его сделали на 80 
процентов! Мне говорят: 
отдайте фильм министер-
ству. А что они с ним будут 
делать? Отдадут заканчивать 
«Беларусьфильму» и потра-
тят еще огромное количе-
ство бюджетных средств и 
уйму времени? Тем более 
что денег, недоплаченных 
мне министерством из-за 
упущенного времени, уже 
не хватит на окончание 
производства фильма. По 
согласованию с министер-
ством я привел инвесторов 
из Италии, которые хотели 
вложить деньги в фильм и 
помочь с его европейским 
прокатом. Но Бондарь и им 
отказал, причем дважды. 
Это больно ударило по репу-
тации Министерства культу-
ры Республики Беларусь.

Но случилось малень-
кое чудо – мои документы 
попали на стол к Наталье 
Ивановне Кочановой, кото-
рая в тот момент была главой 
Администрации Президента. 
Она попыталась нам помочь. 
Минкульт заскрипел… и вро-
де пошел на контакт. Собрали 
комиссию по этике, которая 
признала, что кино детское 
и нет там вовсе педофилии, 
насилия, а тем более секса.

Я еще раз привел инвесто-
ра, который был готов дать 
деньги и реализовывать наш 
фильм на зарубежных рын-
ках. Жизнь налаживалась. Но 
Наталью Ивановну назначили 
на другой пост – Минкульт, 
выдохнув, занялся своим 
привычным делом по отно-
шению ко мне.

Отказали инвестору, хотя 
в договоре написано, что 
можно привлекать третьи 
лица. Начали придумывать 
сложные, запутанные ком-
бинации для отказов, пошли 
смешные отписки.

В результате что мы име-
ем на сегодняшний день? 
Остановлен фильм, загублены 
деньги налогоплательщиков, 
развалена моя кинокомпания, я 
не могу продолжать свою про-
фессиональную деятельность. 
Это бардак и безобразие!

И какой у меня выход? 
Вот пишу в газету, обраща-
юсь к Президенту: «Помогите 
преодолеть этот чиновничий 
беспредел!»

Александр ЛЕВЕНЧУК, 
продюсер и режиссер.

Минкульт готов к конструктивному сотрудничеству
«Народная Воля» попросила Министерство культуры прокомментировать ситуацию с неоконченным фильмом продюсера Александра Левенчука.  

Вот какое письмо, подписанное первым заместителем министра культуры Натальей Владимировной Карачевской, мы получили.

ОФИЦИАЛЬНО

«Министерство культуры свое-
временно выполнило свои обязатель-
ства по договору от 12 июня 2013 года 
№27/17 о производстве полнометраж-
ного анимационного (с элементами 
игрового) фильма «Необыкновенные 
приключения Арбузика и Бебешки». 
ООО «Кинокомпания НВП», являю-
щееся исполнителем этого социаль-
но-творческого заказа, до настояще-
го времени готовый фильм заказчику 
не предъявило. Производство филь-
ма должно было завершиться 5 мая 
2015 года, но с учетом просьбы ООО 
«Кинокомпания НВП» в соответ-
ствии с законодательством срок сда-
чи фильма был продлен до 5 июня 
2015 года. Оснований для дальнейше-
го продления этого срока в рамках 
законодательства о государственных 
закупках за счет средств республикан-
ского бюджета (действовавших как на 
момент заключения договора, так и на 
момент поступления просьбы о про-
лонгации срока производства фильма) 

Министерство культуры не имело. Об 
этом производитель фильма был неод-
нократно уведомлен в установленном 
порядке.

Финансирование производства филь-
ма осуществлялось заказчиком в соот-
ветствии с условиями договора с октября 
2013 года по апрель 2015 года (включи-
тельно), исполнителю перечислено аван-
совыми платежами 87 процентов стоимо-
сти производства фильма. Обязательным 
условием являлось предоставление в уста-
новленном порядке исполнителем отчетов 
о фактическом целевом использовании 
бюджетных средств. Названные отчеты 
Министерством культуры были своевре-
менно согласованы, оснований для допол-
нительного авансирования кинопроекта 
не имелось.

Исполнителем в установленный 
договором срок фильм в полном объеме 
произведен не был. Комиссией по госу-
дарственной приемке фильма 2 июня 
2015 года было установлено, что работы 
выполнены исполнителем на 61,9 про-

цента (при установленной условиями 
договора продолжительности фильма 
105 минут было предъявлено фактиче-
ски 65 минут). Были высказаны замеча-
ния по содержанию контента.

В сентябре 2015 года ООО 
«Кинокомпания НВП» дважды офици-
ально уведомила Министерство культу-
ры о прекращении работ по завершению 
производства фильма, мотивируя свои 
действия отказом от пролонгации срока 
его производства. При этом законных 
оснований для продления срока произ-
водства фильма не имелось.

Министерство культуры предложило 
ООО «Кинокомпания НВП» разработать 
план мероприятий по выполнению усло-
вий договора социально-творческого 
заказа. Соответствующий план исполни-
телем был предоставлен заказчику, но не 
выполнен (21 декабря 2015 года фильм 
не был подготовлен к сдаче).

Позднее директором ООО 
«Кинокомпания НВП» А.А.Левенчуком 
неоднократно было заявлено, что он 

намерен привлечь средства партнера и 
после завершения производства филь-
ма отказывается от получения остав-
шейся части бюджетных средств (сум-
ма составляет 13 процентов сметы), 
выплата которых, согласно договору, 
предусмотрена после сдачи готового 
фильма заказчику.

Министерство культуры неоднократ-
но предлагало А.А.Левенчуку завершить 
производство фильма, в установленном 
порядке предъявить его для приемки и 
подписания соответствующих докумен-
тов либо вернуть заказчику исходные 
материалы незавершенного фильма.

Также А.А.Левенчуку неоднократ-
но разъяснялось, что истечение срока 
завершения производства фильма не 
препятствует ООО «Кинокомпания 
НВП» выполнить принятые на себя 
договорные обязательства (договор дей-
ствует до момента выполнения сторона-
ми своих обязательств).

Возможностью подачи ходатайства 
об освобождении от принудительного 

взыскания денежных средств по резуль-
татам проверки Комитета государствен-
ного контроля (в течение года с момен-
та вынесения решения в 2016 году) 
А.А.Левенчук не воспользовался.

Относительно предложения о встре-
че руководства Министерства культу-
ры с руководителем итальянской ком-
пании А.А.Левенчук проинформировал 
об отсутствии возможности проведения 
такой встречи. При этом принималось 
во внимание, что 27 марта 2014 года 
суд общей юрисдикции города Рима 
объявил о банкротстве этой компании. 
Кроме того, официальный сайт, страни-
цы в социальных сетях интернет, рецен-
зии и оценки деятельности данного 
субъекта хозяйствования не выявлены.

Помимо этого, в поступившем в 
Министерство культуры письме руко-
водителя упомянутой компании под-
тверждается использование института 
банкротства и сообщается о судебных 
разбирательствах и противоборстве в 
итальянских средствах массовой инфор-

мации с другой крупной иностранной 
компанией.

Вместе с тем изложенные обстоя-
тельства не означают, что Министерство 
культуры препятствует привлечению 
исполнителем социально-творческого 
заказа внебюджетных средств в рамках 
договора о производстве фильма, однако 
организация финансово-хозяйственной 
деятельности исполнителя не входит в 
обязанности органа государственного 
управления, являющегося заказчиком. 
Также Министерство культуры не может 
отвечать за действия подрядчиков и пар-
тнеров, которых исполнитель привлек в 
процессе производства фильма.

Таким образом, Министерство 
культуры не останавливало производ-
ство фильма, считает договор от 12 
июня 2013 года №27/17 действующим 
и готово к конструктивному сотрудни-
честву с ООО «Кинокомпания НВП» 
в рамках законодательства. Об этом 
А.А.Левенчуку сообщалось неодно-
кратно».

Можна сказаць, мы  
разам прыйшлі працаваць 
на Беларускае тэлебачанне 
на пачатку 1970-х. Уладзімір 
Содаль – у рэдакцыю наву-
кова-пазнавальных пра-
грам, я – дыктарам. На той 
час Беларускае тэлебачанне 
знаходзілася ў адным з вялікіх 
і прыгожых будынкаў на вуліцы 
Камуністычнай, 6, на беразе 
Свіслачы. Мы ўсе настолькі 
самааддана любілі тэлебачанне, 
што не лічылі свае працоўныя 
гадзіны, мы там літаральна 
прападалі. І калі быў нейкі 
перапынак, многія выходзілі 
на набярэжную, абмяркоўвалі 
розныя сітуацыі, размаўлялі 
і, вядома ж, толькі пра эфір. 
Улічваючы, што запісаў ніякіх 
не было, быў толькі жывы 
эфір, то было шмат накладак 
(памылак), было шмат смеш-
нага і сумнага. Сумнага, бо за 
накладкі кіраўніцтва выносіла 
вымовы.

Наш дыктарскі пакой 
знаходзіўся на першым павер-
се, якраз насупраць вялікай 
па тым часе студыі «А». А 
ўсе рэдакцыі (і навукова-паз-
навальная) – на чацвёртым 
паверсе. Праз некаторы час, 
пасля чарговай рэарганізацыі, 
усіх супрацоўнікаў гэтай 
рэдакцыі перасялілі на першы 

паверх. Памятаю, Уладзімір з 
калегамі жартавалі: «Нешта 
нас панізілі...» І нашы калек-
тывы цяпер раздзяляў 
толькі пакой тэлевізійных 
аператараў. А мы, дыктары, 
страшэнна ўзрадаваліся, таму 
што для многіх з нас была 
знята праблема беларускага 
вымаўлення. Усе «навукоўцы», 
як мы называлі супрацоўнікаў 
гэтай рэдакцыі, мову ведалі 
бездакорна. Пра Уладзіміра і 
казаць не трэба.

Сяброўства і павага паміж 

нашымі калектывамі без пера-
большання былі велізарныя. 
Мы бясконца забягалі ў суседні 
пакой са сваімі пытаннямі, а 
яны да нас – на гарбату. Валодзя 
заўсёды здзіўляў нас сваёй 
сціпласцю, інтэлігентнасцю, 
дабрынёй. Я асабліва адчу-
вала роднасць нашых душ і 
яго сяброўскае апякунства. 
Пасля кожнай чарговай маёй 
камандзіроўкі ў Маскву на 
жывы эфір ці за мяжу на Дні 
культуры Беларусі памятаю 
яго заўсёднае пытанне: «Як 

з’ездзіла?» І дадаваў: «Бачылі, 
бачылі. Добра. Віншую!»

Значна пазней я даведала-
ся, што Уладзіміравы продкі 
(ці не прадзед) служылі ў 
атачэнні князя Паскевіча на 
Гомельшчыне. А мае дзядулі, 
прабабкі і бацькі – родам з 
Гомельскага Палесся. Вось і 
былі ў нас агульныя родныя 
карані.

Спачатку я не асмельвала-
ся дапытвацца, што ў Валодзі з 
вокам, тым больш не так было 
гэта заўважна. Думала, што 
гэта ад нараджэння, і сваім 
пытаннем баялася траўмаваць 
маладога чалавека. А ён адной-
чы, зайшоўшы ў дыктарскую, 
распавёў нам сам пра сваё 
дзяцінства, пра тое, што здары-
лася з малымі, калі гулялі з гра-
натай, якую знайшлі ў лесе… 
У мяне зашчымела сэрца. Я 
ўспомніла і расказала пра свае 
дзіцячыя пасляваенныя гульні: 
калі мы з матуляй і братам 
вярнуліся пасля блакады з лесу 
ў вёску, мне было 4 гадочкі, бра-
ту Ігару – 12. Седзячы з мамай 
у зямлянцы, бо хаты ўсе былі 
спалены, мы пачулі страшэнны 
выбух. Мама з крыкам «Ігар!» 
выбегла наверх, пабегла. А праз 
некаторы час вазок ужо вёз 
тое, што засталося ад чатырох 
хлопчыкаў, а мама, шчаслівая 

і ў слязах, вяла Ігара за руку 
– ён быў на другім баку вёскі. 
Пра ўсё гэта мы тады ў дыктар-
скай гаварылі, кожны ўспамінаў 
сваю гісторыю.

Праз некаторы час 
Уладзімір стаў аўтарам і 
вядоўцам праграмы «Роднае 
слова». Ён і не ведаў, які вялікі 
ўплыў мела ягоная перадача 
на ўсіх нас. Ён вёў праграму ў 
вышыванцы і з такой любоўю 
і ласкавасцю гаварыў пра 
Беларусь і беларусаў! Вельмі 
часта яго госці пасля эфіру 
заходзілі да нас у дыктарскую, 
і гутаркі працягваліся. Божа, 
куды падзелася тое цікавае 
незабыўнае жыццё?.. Яно было 
такім, дзякуючы Уладзіміру. 
Дабрыня і сардэчнасць – 
гэта тое, чаго не хапае цяпер 
Беларускаму тэлебачанню.

Дзякуючы менавіта 
Уладзіміру Содалю, я адчула, 
што павінна часцей выходзіць 
у эфір, асабліва ў святочныя 
дні, у вышыванцы. І асабліва 
калі прадстаўляю Беларусь 
у Маскве, за мяжой. Добра, 
што ў нас былі прыхільныя 
стасункі з Рэспубліканскім 
цэнтрам моды. А ў той час 
мы, дыктары, маладыя, 
худзенькія, і на нашы постаці 
добра падыходзілі строі 
беларускіх манекеншчыц. 

Нам і давалі іх ласкава на 
патрэбны час.

Прайшло шмат гадоў. 
Мы ўжо не працавалі на 
тэлебачанні. Сустракаліся на 
мітынгах, на пасяджэннях Рады 
інтэлігенцыі ці ў Таварыстве 
беларускай мовы. Аднойчы 
пры сустрэчы Уладзімір з болем 
сказаў: «Што робіцца на нашым 
экране? Дзе беларускае слова? 
Куды знікла дабрыня? Голая 
прапаганда. Пустыя вядоўцы. А 
мы ж калісь былі асветнікамі. 
Баліць душа за Беларусь!»

Так, у яго заўсёды балела 
душа за тое, што не шануем сваё 
мінулае, сваю гісторыю, сваіх 
знакамітых людзей. Аднойчы, 
даведаўшыся, што маё лецішча 
знаходзіцца непадалёку ад 
Астрашыцкага Гарадка, з болем 
распавёў: «А ты ведаеш, што 
там недалёка вёска Карпілаўка, 
дзе на пачатку 1920-х Янка 
Купала арандаваў зямлю, ён там 
жыў, шмат пісаў, прымаў малых 
дзетак, там такія мясціны... Ну 
чаму б не ўшанаваць памяць 
народнага паэта шыльдай, ства-
рыць там музей?»

Аднойчы ў галерэі «Ў» 
Уладзімір убачыў мяне ў вышы-
ванцы. Адразу: «Я напішу 
нарыс пра тваю вышыванку і 
пра цябе». Гэта былі апошнія, 
цяжкія для яго, гады жыц-

ця. Потым патэлефанаваў, 
паскардзіўся: «Напісаў, 
але нешта не друкуюць». – 
«Валодзя, не турбуйся!»

Божа, такі быў шчаслівы, 
калі надрукавалі!

У апошнія месяцы жыцця 
ён усё ж завітаў на пасяджэнне 
Рады інтэлігенцыі. Было бачна, 
што яму цяжка. Па заканчэнні 
мы з Уладзімірам Коласам 
вырашылі адвезці яго на машы-
не. Адмаўляўся: «Мне недалёка, 
я дайду». Ледзьве пераканалі.

А яго любоў і гонар за 
сям’ю! Колькі цеплыні было 
ў размовах пра жонку Клару, 
дзяцей Аксану і Марата, пра 
ўнукаў. «Мой Сержык піша 
вершы, хутка будзе выдадзена 
кніжачка».

Чалавек пакідае пасля сябе 
дзяцей, сяброў і ўсе добрыя 
справы, якія ён зрабіў за жыц-
цё. За гэта яго будуць памятаць 
і ўшаноўваць тыя, хто яго ведаў, 
хто любіў і хто будзе карыстац-
ца плёнам яго працы.

Дзякуй, Валодзечка, што 
тваё жыццё не абмінула маё і 
што я змагла скарыстаць твае 
парады і твой творчы вопыт 
і не хаваць сваёй любасці да 
Беларусі!

Зінаіда БАНДАРЭНКА, 
народная артыстка 

Беларусі.

Пяць гадоў таму не стала 
Уладзіміра СОДАЛЯ – самабыт-
нага пісьменніка, выдатнага да- 
следчыка нацыянальнай культуры 
і сумленнага чалавека. Ён шмат 
паспеў зрабіць. Працяглы час вёў 
на Беларускім тэлебачанні папу-
лярную перадачу «Роднае слова». 
Быў актывістам Таварыства 
беларускай мовы імя Францішка 
Скарыны, бараніў роднае слова дзе 
толькі магчыма. Напрыклад, яшчэ 
ў 1986 годзе арганізаваў і даслаў 
кіраўніку СССР Міхаілу Гарбачову 
калектыўны зварот «Лёс род-
най мовы: трывогі і надзеі», які  
разам з Содалем падпісалі 28 
чалавек, у тым ліку народныя 
пісьменнікі Беларусі Васіль Быкаў і 
Пімен Панчанка, народная артыст-
ка Беларусі Стэфанія Станюта 
і народны мастак Беларусі Леанід 
Шчамялёў. Рэакцыя на той зва-
рот была станоўчая – некаторыя 
прапановы, выказаныя беларускай 
інтэлігенцыяй, былі рэалізаваны... 
Летась выйшла ўкладзеная Міхасём 
Скоблам кніга Уладзіміра Содаля 
«Буйніцы і драбніцы», дзе поруч з 
творамі самога пісьменніка зме-
шчаны ўспаміны пра яго. Паколькі 
наклад кнігі – усяго 150 асобнікаў, 
перадрукоўваем адтуль артыкул 
нашай даўняй аўтаркі Зінаіды 
Бандарэнка. Каб не забываць тых, 
хто варты ўсенароднай памяці.
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«Страдают от насилия со стороны взрослых 
сыновей и дочерей…»

Компания А1 поддержала инициативу Фонда ООН в области народонаселения (ЮНФПА) сделать звонки на общенациональную горячую линию для пострадавших 
от домашнего насилия бесплатными для своих абонентов. Горячая линия работает на базе международного общественного объединения «Гендерные перспективы».

Сцяпан СОКАЛ:

«Мне двойчы прапаноўвалі 
міністэрскія пасады»

Відно сокала па палёце – гаворыць народная мудрасць. Наўрад ці Сцяпан Сокал у жыцці свядома кіраваўся гэтым мудраслоўем, жывучы 
найперш уласным розумам. Але трыццаць гадоў таму ён смела выправіўся ў свой «палёт», стварыўшы першую ў Беларусі прыватную 
вышэйшую навучальную ўстанову – Беларускі інстытут правазнаўства. Даўшы адукацыю тысячам юрыстаў у самых розных сферах,

ён паспяхова дзейнічае і сёння. Якія перспектывы ў нашай краіне мае недзяржаўная адукацыя? Чаму можа навучыць пандэмія 
беларускія ВНУ? Кім з выпускнікоў ганарыцца прэстыжны БІП? 

Каб атрымаць адказы на гэтыя і іншыя пытанні, я выправіўся ў госці да яго стваральніка.

– сцяпан Фёдаравіч, 
яшчэ існаваў савецкі саюз, 
яшчэ кіравала партыя, што 
была «розумам, гонарам і 
сумленнем эпохі». Як вы ў 
1990 годзе адважыліся ства-
рыць уласны інстытут?

– У той час я быў абра-
ны старшынёй Саюза 
юрыстаў. А ўжо былі дазво-
лены малыя прадпрыемствы, 
пачаўся дробны бізнес, і знач-
на ўзрасла патрэба ў юры-
стах. І вось пры саюзе мы і 
стварылі наш інстытут, які 
спачатку называўся Мінскай 
вышэйшай юрыдычнай шко-
лай, куды па першым часе 
набіралі толькі асоб, якія 
ўжо мелі вышэйшую неюры-
дычную адукацыю. Адносна 
нашай школы была нават 
прынята адмысловая паста-
нова Савета міністраў БССР. 
Першапачаткова рыхтавалі 
толькі юрыстаў, паступова 
ўвялі новыя спецыялізацыі, 
якіх раней не існавала: 
падатковае і фінансавае 
права, прававое забеспя-
чэнне знешнеэканамічнай 
дзейнасці. На сёння ў нас дзе-
вяць спецыяльнасцяў, у тым 
ліку ў сферы інфармацыйных 
тэхналогій.

– За трыццаць гадоў 
колькі чалавек скончылі 
біП?

– Больш за 30.000. На 
сённяшні дзень у нас амаль 
5000 студэнтаў. У лепшыя 
часы даходзіла да 10.000, 
калі лічыць разам з дву-
ма філіяламі – гродзенскім 
і магілёўскім (быў яшчэ і 
баранавіцкі, ён увайшоў 
у мясцовы дзяржаўны 
ўніверсітэт).

– Працуеце вы з размахам. 
а дзе працаўладкоўваюцца 
вашы выпускнікі?

– І ў Беларусі, і за мяжой 
– у ЗША, Вялікабрытаніі, 
Францыі, Швейцарыі. У 
нас жа ёсць спецыяльнасць 
«Міжнароднае права». Многія 
нашы выпускнікі забяспеч-
ваюць інтарэсы сумесных 
прадпрыемстваў. Асабіста я 
падпісаў, можа, з паўтысячы 
рэкамендацый для замежных 
фірмаў.

– а кім са сваіх 
выпускнікоў вы асабліва 
ганарыцеся?

– Такіх шмат. Напрыклад, 
дыплом аб заканчэнні БІПа 
маюць адзін з віцэ-прэм’ераў 
урада, першы намеснік 
старшыні Следчага камітэта, 
намеснік Мытнага камітэта. 
У пэўны час атрымала-
ся так, што ў пракуратуры 
Магілёўскай вобласці пра-

цавала працэнтаў 60 нашых 
кадраў, а ў судовай сістэме – 
працэнтаў 40.

– Чаму вы сышлі з паса-
ды рэктара?

– Гады бяруць сваё – мне 
сёлета будзе ўжо 78. Таму 
было вырашана наняць рэк-
тара збоку. Я лічуся дарад-
чыкам, але за мной засталіся 
кадры і фінансы.

– Вы вырашаеце, ска-
жам, камусьці выплаціць 
прэміі…

– А рэктар падпісвае 
адпаведны загад (усміхаецца). 
Зняўшы з сябе рэктарскія 
абавязкі, я маю час на 
ажыццяўленне самых розных 
праектаў. Напрыклад, летась 
я стварыў Фонд падтрымкі 
прававой навукі і адукацыі. 
Мы ўзнагароджваем лепшых 
студэнтаў і выкладчыкаў, 
прычым не толькі ў БІПе, але 
і ў нашых каледжах у Мінску, 
Гродне, Брэсце, Магілёве і 
Салігорску.

– Хто ў біПе гаспа-
дар, відно ў фае 
адміністрацыйнага будынка. 
Там на сцяне – ваш вялікі 
партрэт.

– Той партрэт мне 
падарылі на 75-годдзе. 
Навошта ён мне дома? 
Хтосьці з супрацоўнікаў 
пастараўся – а іх у нас 351 
чалавек (адміністрацыя, 
выкладчыкі, дапаможны пер-
санал). Хоць, прызнацца, я 
не люблю, калі мяне хваляць 
публічна, шчыра вам кажу. 
Не люблю ліслівасці. Але, 
з другога боку, трэба, каб 
аўтарытэт падтрымліваўся. 

– ад таго партрэта куль-
там асобы папахвае.

– Ніякім культам у нас 
не пахне. Але стваральніка 
ў любой справе трэба памя-
таць. Ведаеце, ёсць такія 
вагоны – пульманы? Дык 
іх Пульман прыдумаў. Так і 
тут. На гэтую тэму анекдот 
раскажу. Прыйшоў селянін у 
краму «Культтавары» і пыта-
ецца, ці можна лейцы набыць. 
Прадавачка пытаецца: «А что 
это?» – «Ну, па-руску кажучы, 
«важжы». Яна і прыносіць 
партрэты членаў Палітбюро. 
Селянін пачухаў патыліцу: 
«Не, я шукаю такія «важжы», 
якімі кіраваць можна, а гэтых 
жа вешаць трэба!»

– стварыўшы паспяхо-
вую прыватную ВНу, як вы 
ацэньваеце перспектывы 
недзяржаўнай адукацыі ў 
беларусі? Здаецца, міністр 
ігар Карпенка не вельмі яе 
шануе.

– А між тым яго сын 

скончыў наш інстытут. 
Карпенка адкрыта не высту-
пае супраць недзяржаўнай 
адукацыі, але вось вам толькі 
адзін факт: раней у нас 
было 18 прыватных ВНУ, а 
сёння засталіся практычна 
толькі дзве – Міжнародны 
інстытут працоўных сацы-
яльных адносін і наш. Ну 
яшчэ хіба Інстытут сучасных 
ведаў. Праблем у нас хапае. 
Вазьміце тыя ж памяшканні. 
Мы пры БІПе неяк стварылі 
гімназію, для якой арандавалі 
зачынены дзіцячы садок 
на вуліцы Лесі Украінкі. 
Нармальна дзейнічала тая 
гімназія гадоў пяць. А потым 
дзяржава нас з таго садка 
выгнала і перадала будынак 
нейкім фізкультурнікам. Мы 
дамовіліся з прафсаюзамі 
і перабраліся на іх базу ў 
Ждановічах. Праўда, пас-
ля пярэбараў колькасць 
гімназістаў скарацілася 
ўдвая. А пасля і прафсаюзы 
нас выгналі, давялося нам 
зачыніць гімназію.

– Не знайшлі памяшкан-
ня?

– Патрэбнага не знайшлі. 
Самае цікавае, што гады два 
таму трапілася мне на вочы 
аб’ява: прадаецца дзіцячы 
садок на Лесі Украінкі. Той 
самы. Пайшлі мы з сынам 
паглядзець – жах! Страхі 
амаль няма, усё памяшкан-
не заліта вадой – хоць на 
каньках па першым паверсе 
катайся. І гэта не адзіны такі 
выпадак, калі дзяржава ней-
кую справу лепш зусім заняд-
бае, чым аддасць прыватніку.

– а ці адрозніваецца 
навучальная праграма ў вас 
і ў дзяржаўных ВНу?

– Спачатку адрознівалася, 
мы самі вырашалі, якія 
прадметы вывучаем, колькі 
гадзін на іх адвесці. А потым 
чыноўнікі нас абавязалі 
выконваць дзяржаўныя наву-
чальныя планы. Туды не лезь-
це, гэта нельга… Давялі да 
таго, што цяпер на юрфаку 
БДУ і ў нас – адна і тая ж 
праграма.

– бачу на вашым 
працоўным стале статут 
Вялікага Княства літоўскага, 
выдадзены «беларускай 
энцыклапедыяй» у 1989 
годзе. Перачытваеце?

– Такую кнігу варта 
заўсёды трымаць пад рукой. 
Я ганаруся, што быў адным 
з ініцыятараў яе перавы-
дання, аўтарам даведачных 
артыкулаў і членам рэдкалегіі. 
Гэта мы з маім настаўнікам 
Язэпам Юхо прапанавалі 

перавыдаць Статут, выда-
вецтва пагадзілася, і ён 
выйшаў накладам 10.000 
асобнікаў, хапіла ўсім юры-
стам.

– Там цудоўная старабе-
ларуская мова, але вельмі 
часта сустракаецца выраз 
«горлам мае быць караны» 
(так абазначалася смяротнае 
пакаранне).

– Колькі трэба, столькі і 
сустракаецца. Статут – вяр-
шыня прававой думкі на той 
час. Узровень праватворчасці 
і правапрымянення ў Беларусі 
ў XVІ – пачатку XVІІ стагод-
дзя быў вышэйшы, чым ва 
ўсёй Еўропе. Нездарма нашым 
Статутам карысталіся і ў 
замежжы. Гэта своеасаблівы 
экспарт прававога матэрыялу 
з беларускіх земляў у другія 
краіны. Вось я мару ства-
рыць музей права, дзе будзе 
паказана, як дзейнічала тут 
судовая сістэма. Што да смя-
ротных пакаранняў, то і яны 
абумоўлены тым, зусім не 
гуманным, часам. Цялесныя 
пашкоджанні кваліфікаваліся 
як прычыненне шко-
ды камусьці. На той час, я 
лічу, і прыгоннае права 
было з’явай прагрэсіўнай. 
Людзі рассяляліся і часта 
рабіліся аб’ектам рабаван-
ня. Уявіце сітуацыю: едзе 
безабаронны чалавек, а насу-
страч рабаўнікі. І тады сталі 
дамаўляцца: я буду пры табе, 
але ты ж мяне абарані. І гэта 
было нармальна.

– беларусь – адзіная 
краіна ў еўропе, дзе застаец-
ца смяротнае пакаранне. Вы 
за яго ці супраць?

– Дзесьці 50 на 50. З адна-
го боку, чалавечае жыццё – 
бясцэннае. З другога – быва-
юць выпадкі, калі неабходна 
прымяняць вышэйшую меру. 
Справа ў тым, што ў нас 
пакуль не адладжана сістэма 
нармальнага пажыццёвага 
пакарання. Помніце нарвеж-
ца Брэйвіка, які расстраляў 
больш за 70 чалавек? Ён 
прыгавораны да пажыццё-
вай няволі, сядзіць у кам-
фортнай нарвежскай турме. 
Настолькі камфортнай, што 
заказвае сабе ежу, піша скаргі 
на адміністрацыю. Калі і ў нас 
будзе такое пажыццёвае пака-
ранне, то лепш ужо вышэй-
шая мера.

– Прысутнічае ў вашым 
кабінеце і скульптурная выя-
ва Феміды, хоць павязка на 
яе вачах можа ўспрымацца 
хіба з іроніяй. бо і насам-
рэч: пра якую незалежнасць 
судовай сістэмы можна гава-

рыць, калі судзі прызнача-
юцца выканаўчай уладай?

– Тут я з вамі згодны, 
гэта ненармальная сітуацыя. 
Я за тое, каб заканадаўчая, 
выканаўчая і судовая ўлады 
былі сапраўды незалежнымі. 
Нават у ВКЛ копныя суды 
выбіраліся, нават у Савецкім 
Саюзе суддзі раённага 
ўзроўню выбіраліся, а не 
прызначаліся. І сёння, я лічу, 
павінны выбірацца. Іншая 
справа – кім? Або наўпрост 
народам, або раённымі 
Саветамі дэпутатаў.

– Як выявілася падчас 
пандэміі, у нашых ВНу не 
адладжана сістэма дыстан-
цыйнага навучання. Як з 
гэтым у біПе?

– У нас усё адладжана. 
Дарэчы, я даўно выступаю 
супраць сістэмы навучання, 
створанай нават не ў СССР, 
а яшчэ ў царскай Расіі. У той 
сістэме лекцыі – асноўны спо-
саб інфармавання студэнтаў. 
Але ж гэта пазаўчарашні 
дзень! У БІПе на грамадзян-
скае права адведзена пры-
кладна 340 гадзін, з іх 180 
– лекцыі. Слухайце, наво-
шта сучаснаму студэнту ся-
дзець на тых лекцыях, калі 
тую ж інфармацыю мож-
на атрымаць, не выходзячы 
з хаты? Я спадзяюся, што 
каранавірус падштурхне 
нашу сістэму адукацыі, каб 
яна хутчэй засвойвала новыя 
формы навучання, у тым 
ліку праз інтэрнэт. У нас і 
да каранавіруса па кожным 
прадмеце была пэўная коль-
касць лекцый, якая чыталася 
дыстанцыйна. А цяпер іх ста-
ла яшчэ больш, мы не маем 
права рызыкаваць здароўем і 
жыццём людзей.

– На жаль, улада наша не 
супраць і парызыкаваць. Да 
гэтай пары працягваюцца 
рэпетыцыі ваеннага парада 
на Дзень Перамогі.

– Навошта ён? Мой 
бацька – інвалід вайны, я 
сам – дзіця вайны. Добра 
памятаю, як у 1965 годзе 
ўпершыню адзначалі 9 Мая 
як свята, я тады студэн-
там быў. Да гэтага і Сталін 
не дадумаўся! Каму патрэб-
ны гэтыя дэманстрацыі пад 
лозунгамі «Мы перамаглі!». 
Тут няма чым хваліцца, 
паколькі пераможаныя нем-
цы жывуць значна лепш за 
пераможцаў. Я лічу, што парад 
і дэманстрацыі ў гэты дзень 
трэба ўвогуле адмяніць. Маёй 
унучцы – гэта ўжо трэцяе 
паваеннае пакаленне – нейкі 
ідэолаг будзе расказваць 

пра нязломны дух савецка-
га народа… 9 Мая адзначаць 
трэба, але па-іншаму.

– адкуль у вас, вяско-
вага хлопца з ляхавіцкага 
раёна, прадпрымальніцка-
гаспадарская жылка?

– Ад маіх дзядоў, якія мелі 
сваю зямлю, гаспадарылі на 
ёй. Як казаў пан Быкоўскі, я 
дробны, але шляхціц (смя-
ецца). А яшчэ ад заняткаў 
музыкай – я ж перад юрфа-
кам БДУ скончыў музычнае 
вучылішча і паспеў папраца-
ваць выкладчыкам музыкі. А 
каб добра зайграць паланез 
Агінскага ці фугу Баха, трэба 
іх сто разоў паўтарыць. Вось 
і выпрацоўваецца характар у 
дасягненні мэты. А яшчэ я 
са школьных гадоў цікавіўся 
роднай гісторыяй, ведаў 
пра Беларускую Народную 
Рэспубліку, пра бел-чырвона-
белы сцяг.

– Ведаў у вясковай школе 
ў 1950-я гады? Вы жартуеце?

– Я тады жыў у сям’і свай-
го дзядзькі ў Баранавічах 
і вучыўся ў школе, якая 
была беларускай не толькі 
на паперы. У школе ўсе 
размаўлялі па-беларуску. І 
я не магу сказаць, што гэта 
свядома ўсталёўвалася з 
боку адміністрацыі. Мова 
натуральна прысутнічала 
ў нашым жыцці. Помню, у 
сёмым класе я сядзеў за пар-
тай з хлопчыкам, прозвішча 
якога было Верабей. На 
суседняй лаўцы сядзеў 
Дрозд. Ну і я – Сокал. Мы 
асабліва цікавіліся рознымі 
гістарычнымі падзеямі. І неяк 

хтосьці з сяброў мне сказаў: 
«А ты ведаеш, які наш нацы-
янальны сцяг? Бел-чырвона-
белы».

– Ну вы ж не 
абмяркоўвалі гэта з 
настаўнікам гісторыі.

– Той настаўнік ведаў 
пра гісторыю менш, чым я. 
Бо мая цётка вучылася пры 
немцах у мастацкай шко-
ле, і ў яе захавалася розная 
літаратура, у тым ліку пра 
гістарычны шлях Беларусі 
і г.д. Былі і кнігі, выдадзе-
ныя ў міжваеннай Вільні ў 
1930-я гады. Там я якраз і 
прачытаў пра БНР. Я адной-
чы спытаўся ў цёткі, адкуль у 
яе ўсё гэта. Яна патлумачыла, 
але папрасіла нікому не рас-
казваць.

– Вы былі двойчы жана-
ты, у вас трое дзяцей і пяцё-
ра ўнукаў. Чаму так сталася, 
што жывяце адзін?

– Я ўжо прызвычаіўся 
да самотнага жыцця. У мяне 
столькі розных зацікаўленняў, 
што я яго не заўважаю. Да 
таго ж я сябе яшчэ і нармаль-
ным мужыком адчуваю, на 
жанчын неабыякава гляджу... 
З першай жонкай мы захавалі 
добрыя адносіны, 37 гадоў 
разам пражылі, двое дзя-
цей у нас. А малодшай дачцэ 
ад другога шлюбу толькі 15 
пакуль, падлетак яшчэ.

– сёлета Вялікдзень 
мы адзначалі ва ўмовах 
пандэміі, шмат у чым 
сябе абмяжоўваючы. а як 
святкавалі гэты дзень на 
вашай малой радзіме?

– Традыцыйна – яйкі 

фарбавалі, валачобнікі 
хадзілі. Помню, мы са старэй-
шай дачкой прыехалі ў мае 
Шавялі на Ляхавіччыне не-
дзе на пачатку 1970-х. І заха-
целася ёй павалачобнічаць. 
А тады яшчэ шмат сваякоў 
нашых там жыло. Прайшлі 
чатыры-пяць хат – дык і 
панесці ўжо не можам уся-
го, што нам надавалі. Дачка 
пабегла да дзеда: «Запрагай 
каня, паедзем валачобнае 
збіраць» (смяецца). У нас усе 
даўнія святы адзначаліся. 
На Каляды таксама па хатах 
хадзілі, я паперадзе зорку 
насіў. Дзед мяне ў царкву 
вадзіў, дзе вельмі прыгожа 
спяваў хор пеўчых. Я ведаў 
усе біблейскія прыпавесці – 
яшчэ да школы. Нават пэўны 
час хацеў святаром стаць.

– Не шкадуеце, што 
іншую прафесію выбралі?

– Не шкадую, я сва-
ёй прафесіяй задаволены. 
Асабліва задаволены, што 
стварыў Беларускі інстытут 
правазнаўства. Мне двойчы 
прапаноўвалі міністэрскія 
пасады – і міністра юстыцыі, 
і міністра адукацыі. Я 
адмовіўся. Помніце, ёсць 
такі літоўскі фільм «Ніхто не 
хацеў паміраць». Там саве-
ты злавілі аднаго з «лясных 
братоў» і дапытваюць: «Ты з 
кім – з прыхільнікамі неза-
лежнай Літвы ці з намі, хто 
за Літву савецкую?» А ён 
адказвае: «Я са сваёй бабай». 
Так і я – найперш са сваім 
інстытутам. Мне яго ніякія 
высокія пасады не заменяць.

Міхась СКОБЛА.

«Мне двойчы прапаноўвалі 
 у жыцці свядома кіраваўся гэтым мудраслоўем, жывучы 

найперш уласным розумам. Але трыццаць гадоў таму ён смела выправіўся ў свой «палёт», стварыўшы першую ў Беларусі прыватную 
вышэйшую навучальную ўстанову – Беларускі інстытут правазнаўства. Даўшы адукацыю тысячам юрыстаў у самых розных сферах,

ён паспяхова дзейнічае і сёння. Якія перспектывы ў нашай краіне мае недзяржаўная адукацыя? Чаму можа навучыць пандэмія 

Как эпидемия влияет на домашнее насилие?
По всему миру фиксируется рост домашнего насилия: на 20%–50% 

(Франция, США, Дания), в два-три раза в Китае, Индии, России. 

Почему насилия становится больше?
Тревога, неопределенность, страх потерять работу. Необходимость 

находиться круглосуточно вместе с запертом пространстве в условиях 
карантина. Вспышку агрессии может вызвать любая мелочь.
Почему во время эпидемии сложнее получить помощь?

Агрессор всегда рядом: позвонить по телефону сложнее. 
Полиция и медики перегружены работой, убежища закрываются на 
карантин, бежать некуда.

Как страны пытаются решить проблему?
Опустевшие отели отдают под убежища.
Оборудуют тревожные кнопки в аптеках и магазинах.
Создают приложения для полиции и горячих линий – жертвы 

насилия могут не позвонить, а написать.
Пострадавших не штрафуют за нарушение карантина.

Что происходит в Беларуси?
Всплеск насилия пока не зарегистрирован, потому что офици-

ально карантин не объявлен. 
Что делать, если вы находитесь в опасности?

Соберите «тревожный чемоданчик» (деньги, документы), лучше 
его хранить вне дома в тайном месте.

Договоритесь о проживании у родственников либо в убежище.
Уходите, когда насильника нет дома.

Галина РУТ.

Теперь в случае необходимости люди, 
столкнувшиеся с проявлениями физиче-
ского, психологического, сексуального либо 
экономического насилия в семье, могут 
бесплатно звонить по телефону общенаци-
ональной горячей линии для пострадавших 
от домашнего насилия 8-801-100-8-801 не 
только с городского номера, но и с любого 
абонентского номера А1. Таким образом, 
у тех, кто оказался в сложной жизненной 
ситуации, появится больше возможностей 
получить своевременную помощь – соци-
альную, психологическую и юридическую.

«Звонок на горячую линию для челове-
ка, столкнувшегося с насилием, – это пер-
вый шаг на пути получения поддержки, 
помощи и решения проблемы, – отметила 
Ольга атрощенко, глава офиса ЮНФПА 
в Беларуси. – Часто у пострадавших воз-
никает ощущение беспомощности и без-
выходности. Поэтому важно знать, с чего 

начать, где искать помощь и куда можно 
обратиться в поисках поддержки и про-
фессионального совета. Примерно 34 про-
цента клиентов линии – люди старшего 
возраста, которые чаще всего страдают 
от насилия со стороны взрослых сыновей и 
дочерей. А сегодня это насилие усиливает-
ся наряду с проблемами психического свой-
ства, поскольку семьи испытывают бес-
покойство, экономический стресс, проводя 
гораздо больше времени дома, в замкнутом 
пространстве».

Общенациональная горячая линия 
для пострадавших от домашнего наси-
лия была открыта 13 августа 2012 года 
на базе международной общественной 
организации «Гендерные перспективы». 
Телефонные звонки принимаются еже-
дневно с 8.00 до 20.00. По вторникам 
и субботам на линии дежурит юрист, в 
остальные дни – психолог.

СОЛИДАРНОСТЬ В ТЕМУ

Коллаж Ирины ПУСТОВАЛОВОЙ.
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ОчЕНЬ ЛИчНОЕ

МАМИНы ГЛАЗАМы любим сестру, 
и жену, и отца,
Но в муках мы  

мать вспоминаем.
Николай Некрасов

…Я лежу на больничной койке. 
Завтра мне предстоит операция. 
После долговременного пребыва-
ния в чернобыльской зоне в каче-
стве ликвидатора последствий ава-
рии на атомной электростанции 
у меня вдруг резко стало падать 
зрение. Вот уже на расстоянии 
пяти сантиметров я не могу сосчи-
тать на руке пальцы. Так, болтает-
ся что-то в густом тумане вроде 
силуэта спецовочной рукавицы…

Консилиум врачей накануне 
моего «судного дня» вынес суро-
вый, не подлежащий опротестова-
нию вердикт: «Удаление катарак-
ты с заменой хрусталика левого 
глаза».

В запасе у меня почти целые 
сутки. Запрограммированный 
режимом дня послеобеденный сон 
никак не получается. Томление 
неизвестностью действует на 
психику угнетающе и, чего гре-
ха таить, весьма устрашающе: как 
там дело-то обернется? Не палец 
ведь, а глаз все-таки!

Профессиональный авторитет 
врачей сомнений вроде не вызыва-
ет, но коварный червячок сомне-
ния в подсознании все же нагло-
вато ворочается, покоя не дает. В 
который раз, глядя правым, пока 
еще, слава Богу, относительно 
здоровым глазом в пожелтевший 
от времени потолок больничной 
палаты, вспоминаю свою маму. 
Она даже во сне стала приходить 
именно тогда, когда мне трудно. 
Но чаще всего я вижу ее глаза, 
особенно такие, какими они были 
в последние годы ее жизни.

Милая, добрая, славная 
моя мама! Самое светлое, самое 
искреннее и заветное связано у 
меня с твоим немеркнущим свя-
тым образом. Первые сшитые 
твоими руками рубашечки и 
штанишки. Первые выведенные 
с твоей помощью буковки в уче-
нической тетрадке. Первые успехи 
и досадные огорчения в школе. 
Застывшие бисеринки слез на тво-
их ресницах в день моих проводов 
на армейскую службу. Радостное 
ликование глаз от приятной ново-
сти: младшенький сынок поступил 
в университет, да еще на факуль-
тет журналистики!

Честно признаться, еще три 
года назад в сельской школе, где 
я был одним из лучших знатоков 
языка и литературы, я и помыс-
лить бы не дерзнул о таком удач-
ном повороте судьбы. Это Господь 
Бог, да армейская служба в ракет-
ных войсках, да собственное усер-
дие перевернули все мои преж-
ние желания, помогли выбрать ту 
единственную и любимую мною 
дорогу, которую исподволь нена-
вязчиво, но уверенно мостила 
для меня ты, моя умница, моя 
незабвенная и прозорливая мама. 

Своим природным дарованием, 
спартанским воспитанием, добро-
порядочностью, личным приме-
ром, бескорыстным самопожерт-
вованием во имя счастья детей.

Сколько помню себя, мы с 
мамой были одинаковыми опти-
мистами, фантазерами, какими-
то одержимыми и шухарными 
заговорщиками, понимающими 
друг друга не только с полусло-
ва, полужеста, но и с полувзгляда. 
Все, что она думала, я научился с 
годами отчетливо и безошибочно 
читать в ее проникновенных гла-
зах. Разговаривает она, к примеру, 
со сплетницей-соседкой. Вроде все 
на полном серьезе, а сама угол-
ком глаза в мою сторону косит. 
И я понимаю: не верит она этой 
лисице, насмехается в душе над ее 
жалкими потугами очернить кого-
то, осуждает эту завистницу за ее 
козни.

Уйдет соседушка, а я, зафик-
сировав недавнее выражение 
маминых глаз, безошибочно рас-
шифровываю вслух ее отношение 
к состоявшемуся только что диа-
логу. Дружба с мамой была у меня 
необыкновенно доверительной, 
крепкой.

До сих пор поражаюсь загадоч-
ному дару матери видеть букваль-
но всех насквозь. Ей абсолютно 
невозможно было солгать – ни в 
большом, ни в малом. В ее всеви-
дящих глазах пряталось какое-то 
еще одно, очевидно, внутреннее 
зрение. Вот я приезжаю из города 
на выходные дни или на канику-

лы, в отпуск. Веселый, беззабот-
ный. Рассказываю долго и много 
о своих делах, об успехах дочери, 
сыплю прибаутками, мелю всякие 
были и небылицы. Самому мне 
кажется, что я абсолютно искре-
нен, бесшабашен, всем доволен 
и все мои уловки должны непре-
менно затмить, замаскировать то, 
чего мама не должна знать. А она 
вдруг глянет на меня с неулови-
мым подозрением и осторожнень-
ко так, чтобы не ранить невзна-
чай родную душу, но без обиняков 
заметит:

– Мне кажется, сынок, что в 
семье у тебя не все в порядке. Уж 
не поругался ли ты часом со своей 
Валей?

Как часто и с какой неутиха-
ющей болью звучат в моей избо-
левшейся душе жестокие в своей 
справедливости слова песни: «Всё 
на свете могут наши мамы, только 
не умеют не стареть». Боже мой, до 
чего же тонко подмечено! За сума-
тохой быстротечных будней, за 
личными, семейными да служеб-
ными делами мы как-то совсем не 
заметили, нет, мы просто не могли 
себе представить, что наша всег-
да и всё успевающая труженица 
и неисправимая оптимистка мама 
когда-то может состариться, сба-
вить обороты, слечь в постель…

Приезжая на лето в родитель-
ский дом, мы, трое сыновей, вечно 
были в каких-то делах, все куда-то 
спешили. То сено заготавливали, 
то дрова в лесу, то заборы да сараи 
чинили, то на грядках что-то сажа-

ли, пололи да убирали. Заскочишь, 
бывало, на секундочку в хату по 
какой-нибудь неотложной надоб-
ности, а мама, словно только это-
го и ждала, просит: «Присядь, 
Мишка, отдохни, поговори со 
мной».

Иногда обидно до слез и до 
злости: там работа не терпит отла-
гательства, а она, видите ли, тары-
бары затеять норовит.

Господи, помилуй меня, греш-
ного, непонятливого и непочти-
тельного сына! Я ведь любил и 
люблю свою ушедшую в мир иной 
маму больше всех на свете. А поси-
деть с ней пару лишних минут 
считал тогда непозволительной 
роскошью. Посидел бы теперь, да 
не с кем…

Еще более щемящие воспоми-
нания связаны с зимними посе-
щениями родительского дома. 
Наведываться туда приходилось 
подчас на совсем непродолжитель-
ное время. В городе – своя семья, 
на два этих долгожданных выход-
ных дня тоже планируются какие-
то лично-семейные дела: то дочь 
в театр или цирк сводить надо, то 
в гости к друзьям, родственникам 
обещаем прийти целую вечность, 
да еще обстоятельства не пускают. 
Но поездка к родителям, несмотря 
ни на что, всегда была делом свя-
тым, обязательным. Свежих про-
дуктов старичкам подвезти или 
просто проведать, поговорить, 
обменяться новостями. Бывало, 
в пятницу после работы послед-
ним рейсом автобуса примчишься, 

расспросишь обо всем, больные 
косточки обоим натрешь скипи-
даром, горчичнички или банки 
поставишь, полы перетрешь, а 
назавтра в одиннадцать утра сно-
ва в город уезжать – такое вот 
было расписание автобуса. Обиды 
в голосе мамы не слышал никогда, 
а вот застывшая в глазах печаль 
до сих пор покоя не дает. Хотя 
прекрасно понимаю: повторись 
все сначала – ничего изменить не 
смог бы, потому что проклятые 
жизненные обстоятельства всег-
да почему-то оказывается выше 
нас…

Видимо, в последние годы жиз-
ни и маму нашу мучила давниш-
няя моя беда – катаракта. Когда 
мы спрашивали ее о самочувствии, 
она, как и все пожилые люди, охот-
но рассказывала о своих недомога-
ниях и болячках: и ноги-то у нее 
перестали слушаться, и аппетита 
никакого, и сердечко пошалива-
ет. Но больше всего сокрушалась 
по поводу зрения: совсем, дескать, 
глаза перестали видеть, все вокруг 
туманом окутано.

Мы и сами стали замечать 
с некоторых пор, что ее такие 
живые, выразительные и обычно 
веселые небесные глаза с годами 
как-то выцвели, неестественно 
потускнели. Пропала невесть куда 
озорная искорка, а зрачки превра-
тились в индифферентные ко все-
му капельки серого вещества.

Это я потом, сам пережив 
дважды подобную катастро-
фу, все вдруг явственно понял, 

душевно прозрел и содрогнулся, 
по-настоящему ощутив меру ее 
терпения, житейской мудрости. 
Она, бедняжка, пожаловаться нам 
хотела, найти сочувствие, а то и 
помощь, а мы, любимые, но такие 
невнимательные отпрыски, с непо-
нятным хладнокровием плели ей в 
ответ нечто несуразное:

– Чего ж вы хотите, мама? 
Чтобы в ваши восемьдесят с лиш-
ним лет видеть  так, как в восем-
надцать? Мы ведь дети ваши, а 
уже все очки носим. Лечить зрение 
пока никто еще не научился.

Да, по тем временам так и 
было.

Ах, какими жестокими и неми-
лосердными бываем мы порой по 
отношению к своим родителям! 
Как поздно начинаем смотреть 
на окружающий мир их мудры-
ми, справедливыми и терпеливы-
ми глазами! Потом эти азбучные 
истины в конце концов все-таки 
доходят до нас, но, как говорится, 
укусить себя за локоть еще никому 
не удавалось.

…Умирала наша мама тихо, без 
особых жалоб, причитаний и сто-
нов. Дышала прерывисто, часто, 
все больше как-то от себя. Я сидел 
у ее изголовья и лил запоздалые 
слезы, точно зная, что ничем уже 
не в силах облегчить ее страдания. 
Невмоготу было, но не мог отвести 
свой виноватый взор от ее угасаю-
щих, потерявших всякую жизнен-
ную силу глаз. Ни укора в них, ни 
мольбы, ни осуждения. Это был 
первый в моей жизни случай, ког-

да вот так наяву, рядышком уходи-
ло, ускользало, навечно уплывало 
в небытие человеческое естество, 
да не чье-то чужое, а самое драго-
ценное, мамино. Как тяжело было 
смириться с тем, что такой вот до 
боли знакомый человек прощается 
с жизнью, а помочь ему ты уже ну 
никак не в состоянии!

Время от времени я спрашивал 
маму, чего бы ей хотелось, и она 
неизменно тихо, сдержанно, буд-
то виновато, отвечала: «Водички. 
Простой холодненькой водички… 
Из колодца».

Глаза ее чуточку приоткры-
вались, она пыталась улыбнуть-
ся мне в знак признательности и 
благодарности, но уже не могла. 
Я отчетливо понимал, что ниточ-
ка, соединяющая ее с этим миром, 
вот-вот оборвется, милые, добрые, 
самые умные и самые преданные 
на свете глаза угаснут и увидеть 
мне их посчастливится разве что в 
неожиданном приятном сне…

Прошли годы. Многое за это 
время передумалось, переосмыс-
лилось, переоценилось. Дважды на 
собственном жизненном примере 
пришлось убедиться, как дорого 
стоит самая привычная способ-
ность человеческого организма – 
зрение. У меня, слава Всепышнему, 
первая, а через три года и вторая 
– уже на правом глазу – опера-
ции завершились благополучно. 
Спасибо прогрессу в медицинской 
науке, а также золотым рукам и 
неравнодушному сердцу велико-
го мастера своего дела Татьяны 
Александровны Имшенецкой! Это 
она подняла из руин и пепла мое 
выжженное чернобыльским «мир-
ным атомом» зрение, вернула меня 
к любимой работе, семье, дру-
зьям, знакомым, подарила счастье 
видеть земной мир. Не зря ведь на 
сегодняшний день она уже про-
фессор-офтальмолог. А ведь еще 
не так давно, когда не было такой 
могучей медицины, не обойтись 
мне без поводыря…

И все-таки на белый этот свет 
после двух потрясений я стал гля-
деть совсем по-иному. Я вижу все 
окружающее как будто не собствен-
ным взором, а глазами матери. 
Мудрой. Понятливой. Юморной. 
Пророческой. Справедливой. 
Чес тной.  Неподк упной. 
Бескомпромиссной…

Где еще найти мне море эпи-
тетов, чтобы всем, кто прочитает 
эти строки, стало понятно: «Люди, 
пока вы дышите, пока ходите по 
нашей прекрасной планете, пока 
радуетесь солнцу и небесам, цени-
те и берегите матерей! Почаще 
заглядывайте им в глаза, старай-
тесь именно при жизни уловить 
в них самые трепетные, самые 
важные для них желания, мысли, 
порывы. И сделайте все возмож-
ное, чтобы исполнить их, иначе 
всю оставшуюся жизнь вас будут 
мучить кошмары несбывшейся 
любви и неоплаченного долга».

Михаил Григорьевич ЗНАК, 
журналист, юрист, 

подполковник внутренней 
службы в отставке, член 

Союза писателей Беларуси.

АРТ-ЖЫЦЦЁ
Каму  

належыць  
Алесь  

Адамовіч?
Як паведамляла «Народная 

Воля», у канцы мінулага года 
ў пасёлку Глуша Бабруйскага 
раёна быў адкрыты бюст 
пісьменніка Алеся Адамовіча. 
Удзел у адкрыцці тады ўзялі 
раённыя ўлады. Але да 
гэтай пары помнік так і не 
ўзяты на баланс дзяржавы і 
лічыцца праватнай уласнасцю 
мясцовага актывіста андруся 
архіпенкі!

Дарчы, акт ім даўно 
падрыхтаваны, але бабруйскія 
чыноўнікі вось ужо амаль 
паўгода не могуць яго 
падпісаць. Бюст усталяваны 
на плошчы перад пасялковым 
Домам культуры, і, паводле 
дзейнага заканадаўства, яго 
ўласнік павінен плаціць 
адпаведны падатак. 

Нагадаем, што выраб і 
ўстаноўка помніка (аўтар – 
Генік лойка) каштавалі больш 
за 13.000 рублёў, якія былі 
сабраны за два гады без удзелу 
дзяржавы.

Антон ЗАГОРСКІ.

ПАМЯЦЬ

Коллаж Ирины ПУСТОВАЛОВОЙ.
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Васіль Быкаў на музыку ды яшчэ анлайн!
У Вялікім тэатры па абодва бакі куліс 

– нязвыклая цішыня. Але з суботы, 18 
красавіка, ужо запушчаны штотыднёвы 
анлайн-праект, дзякуючы якому мы бу- 
дзем слухаць і глядзець легендарныя музыч-
ныя спектаклі, у розныя гады запісаныя 
Беларускім тэлебачаннем. Першай трансля-
цыяй у сацсетках «ВКонтакте» і «Фэйсбук» 
стаў фільм-опера Віталя Губарэнкі 
«Альпійская балада».

Опера паводле аднайменнай аповесці 
Васіля Быкава напісана ў 1985 годзе на 
лібрэта Марыны Чаркашынай-Губарэнка. 
Яе востры сюжэт – каханне беларуса Івана 
і італьянкі Джуліі, уцекачоў з фашысцкага 
канцлагера, – заўсёды прыцягваў майстроў 
сумежных жанраў мастацтва. Яшчэ ў 1965 
годзе на «Беларусьфільме» была створа-
на мастацкая кінастужка (рэжысёр Барыс 
Сцяпанаў). А праз дваццаць гадоў – опера. 
Яе прэм’ера адбылася на сцэне мінскага 
Дома мастацтваў (цяпер гэты будынак на 
праспекце Незалежнасці, 25 зноў аддад-
зены праваслаўнай царкве, бо з’яўляецца 
часткай гістарычнага Архірэйскага пад-
ворка). Рэжысёрам-пастаноўшчыкам быў 
знакаміты Сямён Штэйн, чыя творчасць 
доўгія гады заставалася візітоўкай айчын-
най опернай рэжысуры. Яшчэ ў 1970-я 
гады Штэйн спрабаваў стварыць у Мінску 
камерны маладзёжны оперны тэатр. І 

часткова рэалізаваў сваю задуму ў «Клубе 
сяброў оперы», які збіраўся менавіта ў 
сталічным Доме мастацтваў. Там і прагучала 
ўпершыню «Альпійская балада» на музыку 
аднаго з вядучых украінскіх кампазітараў 
стагоддзя Віталя Губарэнкі (вось прыклад 
сапраўднага, жывога інтэрнацыяналізму, 
абвешчанага ў савецкай дзяржаве). 
Музычным кіраўніком стаў заслужаны дзе-
яч мастацтваў Уладзімір Машэнскі (дарэчы, 
будучы ігумен Генадзь, рэферэнт Мінскага 
епархіяльнага ўпраўлення, а потым дырэк-
тар Мінскага духоўнага вучылішча).

Праз два гады пасля прэм’еры оперы, у 
1987 годзе, на Беларускім тэлебачанні рэжы-
сёрам Генадзем Мікалаевым быў створа-
ны аднайменны фільм-опера. У ім бралі 
ўдзел таленавітыя салісты Дзяржаўнага 
акадэмічнага Вялікага тэатра оперы і бале-
та Беларусі Наталля Руднева (Джулія) 
і Уладзімір Экнадзіёсаў (Іван), чые спе-
вы прынеслі столькі асалоды гледачам у 
мінулую суботу. У наступныя тыдні Вялікі 
тэатр плануе паказ балетаў «Страсці. 
Рагнеда», «Анастасія», «Хто я?», опер 
«Мядзведзь», «Дзікае паляванне караля 
Стаха». 

Сачыце за афішай, як прынята казаць. 
Пакуль усё культурнае жыццё краіны 
пераносіцца на экран.

Алена МАЛОЧКА.


